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1. κ.Παναγόπουλε, πρώτη 
φορά στην τοπική εκλογική ανα-
μέτρηση και αποσπάσατε σημα-
ντικό ποσοστό ψήφων, καίτοι δεν 
είχατε προηγουμένως ενεργό 
συμμετοχή στα κοινά και οι περισ-
σότεροι σας γνώρισαν λίγο πριν 
τις εκλογές. Πού αποδίδετε αυτή 

την αποδοχή σας, αλλά και τη μη 
εκλογή σας, βέβαια;

Απάντηση
Πράγματι  δεν είχα ασχοληθεί 

με τα κοινά μέχρι τις πρόσφατες δη-
μοτικές εκλογές χωρίς αυτό να ση-
μαίνει ότι δεν παρακολουθούσα το 
«κοινωνικοπολιτικό  γίγνεσθαι» των 
νησιών μας. Απλά λόγω των επαγ-
γελματικών μου υποχρεώσεων δεν 

ήταν εφικτό να συμμετέχω ενεργά. 
Με την συνταξιοδότηση μου όμως 
και την μόνιμη εγκατάσταση μου 
στο νησί, αποφάσισα να δραστηριο-
ποιηθώ πολιτικά έχοντας μοναδικό 
σκοπό την ανάπτυξη των νησιών μας 

με  πρωταρχικό όμως πάντα στοιχείο 
τον άνθρωπο. Η αποδοχή λοιπόν, 
όπως πολύ σωστά παρατηρήσατε, 
που είχαμε από τούς Κυθήριους και 
Αντικυθήριους καταδεικνύει δυο 
πράγματα. Πρώτον ότι είχαμε ένα 
συνδυασμό με άξιους και ικανούς 

ΕΜΦΑΣΗ ΣΤΟ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ
Συνέντευξη του επικεφαλής της μείζονος μειοψηφίας στο Δ.Σ. του Δήμου Κυθήρων κ. Δημ. Παναγόπουλου

 Την πρώτη Κυριακή το 51% ψήφισε εναντίον του Δημάρχου  Δεν ήρθαμε για να γίνουμε 
τροχοπέδη στην πρόοδο  Ο συνδυασμός μας «Πρώτα ο άνθρωπος» πρεσβεύει την 

συνεργασία, την συναίνεση, τον εποικοδομητικό αντιπολιτευτικό λόγο για το καλό όλων μας

Μπορεί στα Κύθηρα να ήταν 
σχετικά λίγες φέτος οι διαμαρτυρίες 
για ηχορύπανση καταστημάτων δεν 
έλειψαν όμως και σε κάποιες περι-
πτώσεις είχαμε συμμόρφωση των 
καταστημάτων σε άλλες δεν έγινε 
τίποτε. Όμως το πρόβλημα εδώ δεν 
είναι η Αστυνομία, καθώς ο νέος 
Ποινικός Κώδικας, όλες οι προχει-
ρότητες του οποίου φαίνονται πλέον 
μία-μία στην εφαρμογή του, ασφα-
λώς δε η ηχορύπανση δεν είναι η 
μεγαλύτερη ή η πλέον επικίνδυνη 
για τους πολίτες, επιχειρεί μία σειρά 
ρυθμίσεων που καταλήγουν να μένει 
ο πολίτης ανυπεράσπιστος εντελώς 
σε περίπτωση αυθαιρεσίας, αφού ο 
νέος Ποιν. Κώδικας διευκολύνει τους 
παραβάτες. 

Η διαδικασία ηχομέτρησης από 
τους ελεγκτικούς μηχανισμούς είναι 
ένας γρίφος χωρίς απάντηση. Μέχρι 
πρότινος, αρμόδιος για την αδειο-
δότηση καταστήματος υγειονομικού 
ενδιαφέροντος με μουσική ήταν ο 
δήμος. Ωστόσο, η άδεια δινόταν και 

κανείς από πλευράς δήμου δεν διεξή-
γε τους (όποιους) ελέγχους. Και αυτό 
επειδή το φορτίο των ελέγχων βάρυ-
νε, όπως και σήμερα, την αστυνομία. 
Η αστυνομία, όμως, από την πλευρά 
της δεν έχει τρόπο να διαπιστώσει εάν 
η μουσική ξεπερνά τα 80 ντεσιμπέλ σε 
κλειστό χώρο και τα 35 ντεσιμπέλ σε 
ανοιχτούς χώρους, όπως προβλέπει 
η νομοθεσία. Το μόνο που μπορεί να 
κάνει είναι να διαπιστώνει ότι το κάθε 
κατάστημα διαθέτει άδεια μουσικής. 
Σε αυτή την περίπτωση, απλώς γίνεται 
μια προφορική σύσταση, καθώς επι-
στημονικά ή απλώς αντικειμενικά δεν 
μπορεί να καταγραφεί η παράβαση 
–ελλείψει ηχόμετρου– και το περιπο-
λικό αποχωρεί. Στο σημείο αυτό έρχε-
ται η παρέμβαση του νέου Ποινικού 
Κώδικα, ο οποίος, καταργώντας την 
έννοια του πταίσματος, προβλέπει για 
τις παραπάνω παραβάσεις μόνο διοι-
κητικά πρόστιμα, δηλαδή σφράγισμα 
του καταστήματος. Ωστόσο, η απόφα-
ση για σφράγισμα της επιχείρησης 

«Μπάχαλο» με την ηχορύπανση

Η εφημερίδα μας παραδο-
σιακά δημοσιεύει κάθε χρόνο τα 
στατιστικά στοιχεία για την τουρι-
στική κίνηση κάθε Οκτώβριο για να 
συμπεριλάβει και την κινηση του 
Αυγούστου που είναι ο πλέον παρα-
γωγικός τουριστικά μήνας. Πάντως 
από τις πρώτες ενδείξεις για τους 
μήνες Ιούνιο και Ιούλιο τα στοιχεία 
των αφίξεων δείχνουν ελαφρά βελ-
τίωση των αριθμών σε σχέση με 
την περσινή κάτι που αναμενόταν, 

αφού οι πρώτες εκτιμήσεις από τις 
κρατήσεις αυτό έδειχναν, παρά τις 
διαδόσεις ότι τους δύο πρώτους μή-
νες του καλοκαιριού είχαμε μεγάλη 
πτώση. Μερικοί δεν περιμένουν την 
ανακοίνωση των επίσημων στοιχεί-
ων με αριθμούς, αλλά κάνουν εκτι-
μήσεις στα καφενεία με κριτήριο το 
πόσα αυτοκίνητα βλέπουν στο …
δρόμο. Αναμείνατε λοιπόν τα πρώτα 
συγκριτικά στοιχεία τον επόμενο 
μήνα.

Στις 30 Αυγούστου έγινε στην αίθουσα του Κυθηραϊκού Συνδέσμου στη 
Χώρα η ορκωμοσία των Δημοτικών Αρχών που προέκυψαν από τις Δημοτικές 
εκλογές του περασμένου Μαΐου, η θητεία των οποίων ξεκίνησε την 1η Σε-
πτεμβρίου. Ανάμεσα στους ορκισθέντες ήταν φυσικά οι ηγέτες των τριών δη-
μοτικών παρατάξεων που συμμετείχαν στις εκλογές, κκ. Στρ. Χαρχαλάκης, 
Δήμαρχος, Δημ. Παναγόπουλος, επικεφαλής της Μείζονος Αντιπολίτευσης 
και ο κ. Δημ. Κοντολέων επικεφαλής της Ελάσσονος Αντιπολίτευσης. Παρα-
πάνω παρατίθενται φωτογραφίες από την τελετή ορκωμοσίας.

! στη σελ. 2

ΕΓΙΝΕ και η ορκωμοσία 
των νέων δημοτικών μας αρ-
χών και ήδη ξεκίνησε άλλη 
μία τετραετία σε έναν από 
τους πλέον μικρούς Δήμους 
της χώρας μας. Ασφαλώς δεν 
χρειάζεται να σταθούμε σε 
όσα ενδιαφέροντα και συναι-
νετικά ακούστηκαν από τους 
τρεις επικεφαλής των δημοτι-
κών μας παρατάξεων, καθώς 
δεν είναι σπάνιο το φαινόμενο 
να ακούμε στην αρχή ωραία 
λόγια και λίγο αργότερα να αρ-
χίζουν τα …πανηγύρια. Όμως 
στην περίπτωσή μας έχουμε 
έναν ακόμη  σοβαρότατο λόγο 
που μας υποχρεώνει να θέτου-
με ξανά και ξανά το θέμα της 
συναίνεσης. Και δεν είναι μόνο  
η ανάγκη για συγκλίσεις για να 
επιτυγχάνουμε το καλλίτερο 
δυνατόν αποτέλεσμα, κάτι που 
ισχύει γενικά. Ούτε μπορούμε 
να αγνοήσουμε τις προφανείς 
πολιτικές διαφορές, που δη-
μιουργούν κάποιες αναπόφευ-
κτες αποκλίσεις. Εκείνο που 
πρέπει να μας ενώνει εδώ εί-
ναι η στελεχιακή ένδεια. Σε μία 
περιοχή που δεν θα έπρεπε 
να περισσεύει κανείς, πολλοί 
αποφεύγουν να ασχοληθούν 
και πολλοί από αυτούς που 
ασχολούνται «ξύνουν τα νύ-
χια τους» για καυγά συνεχώς. 
Αυτό, μόνο καλό δεν είναι ει-
δικά για μικρούς τόπους όπως 
ο δικός μας, στον οποίο είναι 
συνηθισμένο και το είδαμε 
και στις εκλογές αυτές, πολ-
λοί εκλεγόμενοι –και μάλλον 
είναι η πλειοψηφία- αγνοούν 
ουσιαστικά τα προβλήματα, 
αδιαφορούν να ενημερωθούν 
γι’  αυτά και ζουν σε περιβάλ-
λον μίας πραγματικότητος που 
το έχουν …εγκαταστήσει οι 
ίδιοι. Ο τόπος όμως πρέπει να 
προχωρήσει. Και για το λόγο 

! στη σελ. 14

Ορκωμοσία νέων Δημοτικών Αρχών

Ο Βιολογικός στο Καψάλι, που υπολειτουργεί λόγω έλλειψης λυμάτων είναι 
το μόνο αντίστοιχο έργο στο νησί και πρέπει να συνδεθούν και άλλα χωριά 
με αυτόν. «Κ»

Η τουριστική κίνηση
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Γεννήσεις
Στις 20 Μαΐου γέννησε αγοράκι 

στο μαιευτήριο ΓΑΙΑ η Ευθαλία 
Μουχτάρη, σύζυγος Ιωάννη Κ.  
Σούγιαννη.

Να τους ζήσει
Βαπτίσεις

Στις 7 Ιουλίου βάφτισαν την 
κόρη τους στην Παναγία Μυρτι-
διώτισσα και την ονόμασαν Χρυ-
σάνθη οι, Γεώργιος Μπατσινίλας 
και η Ντιάνα-Άγκελα Κουζούκα. 
Ανάδοχος ο Παντελέρης Καπε-
λέρης.

Στις 12 Ιουλίου βάφτισαν στην 
Αγία Πελαγία το γιο τους και τον 
ονόμασαν Κωνσταντίνο ο Πανα-
γιώτης Α. Καψάνης και η Φιόνα-
Χριστίνα Αρώνη. Ανάδοχοι, Γε-
ώργ. Σουρής, Άννα Καψάνη, 
Χαρίκλεια Αρώνη και Βαλεντίνη 
Καϊμάκη.

Στις 15 Ιουλίου βάφτισαν το γιο 
τους στον Εσταυρωμένο στη Χώρα 
και τον ονόμασαν Ιωάννη οι, Νι-
κόλαος Μαγουλάς και η Παρα-
σκευή Δαπόντε. Ανάδοχος η Αι-
κατερίνη Δαπόντε.

Στις 24 Αυγούστου βάφτισαν 
στην Παναγία Μυρτιδιώτισσα την 
κόρη τους και την ονόμασαν Γαρυ-
φαλλιά ο Αναστάσιος Γεωργόπου-
λος και η Μαργαρίτα Φατσέα. 
Ανάδοχοι οι, Παν. Πιπέρης και 
Κων. Χαλικιόπουλος.

Να τους ζήσουν
Γάμοι

Παντρεύτηκαν στις 29 Ιουνίου 
στην Αγία Ειρήνη στα Σκουλιάνικα ο 
Χρήστος Ισ. Χατζηστέλιος με την 
Κυριακή Εμμ. Κασιμάτη. Στους νε-
ονύμφους ευχόμαστε κάθε ευτυχία 
και στους γονείς να τους χαίρονται.

Παντρεύτηκαν στις 29 Ιουνίου 
στην Παναγία Μυρτιδιώτισσα στο 
Κάστρο ο Θεόδωρος-Γεώργιος 
Στρατηγός με την Καρίσα-Λυνν 
Λάφλιν. Στους νεονύμφους ευ-
χόμαστε κάθε ευτυχία και στους 
γονείς να τους χαίρονται.

Παντρεύτηκαν στις 4 Ιουλίου 
στον Άγιο Μηνά στα Λογοθετιάνι-
κα ο Γεώργιος Δημ. Μπατσινίλας 
με την Ντιάνα-Άγκελα Κουζούκα. 
Σους νεονύμφους ευχόμαστε κάθε 
ευτυχία και στους γονείς να τους 
χαίρονται.

Παντρεύτηκαν στις 6 Ιουλίου 
στον Αγιο Νικόλαο στον Αβλέμονα ο 
Χρήστος Κομηνός και η Δέσποινα 
Παπαδοπούλου. Τα στέφανα αντάλ-
λαξαν οι Χάρης και Χαρά Σουρή. 
Στους νεονύμφους ευχόμαστε κάθε 
ευτυχία και στους γονείς να τους 
χαίρονται. Οικογένειες Μαρούλης 
Κομηνού, Λεων. Παπαδόπουλου και 

Σωτηρίας Παπανδρέα.
Παντρεύτηκαν στις 20 Ιουλίου 

στον Άγιο Γεώργιο Μητάτων ο Νί-
κος Ανδρ. Καλλίγερος με την Κυ-
ράνη Μιχ. Πρωτοψάλτη. Στους νε-
ονύμφους ευχόμαστε κάθε ευτυχία 
και στους γονείς να τους χαίρονται.

Παντρεύτηκαν στις 27 Ιουλίου 
στην Αγία Ειρήνη στο Κατούνι ο 
Γιαννακός Νικ. Κομηνός με την 
Ελένη Ιω. Φατσέα. Μετά το γάμο 
ακολούθησε γαμήλια δεξίωση και 
γλέντι στο κέντρο Ζείδωρος στο Κα-
ψάλι. Σους νεονύμφους ευχόμαστε 
κάθε ευτυχία και στους γονείς να 
τους χαίρονται.

Παντρεύτηκαν στις 13 Ιουλίου 
στην Παναγία Ιλαριώτισσα ο Νι-
κόλαος Χρυσαφίτης και η Όλγα 
Νικοπούλου. Τα στέφανα αντάλλα-
ξαν ο Ευάγγελος Κουκάκης και 
η Κυριακή Φιλοπούλου. Στους 
νεονύμφους ευχόμαστε κάθε ευ-
τυχία και στους γονείς να τους χαί-
ρονται. (Οικογ. Αναστασίου και Μα-
ρίας Χρυσαφίτη και Δημητρίου και 
Ελένης Φιλοπούλου).

Παντρεύτηκαν στις 17 Ιουλίου 
στο Δημαρχείο Κυθήρων ο Θεόφι-
λος Αθ. Περτσινίδης με την Μα-
ρία Παν. Κασιμάτη. Στους νεονύμ-
φους ευχόμαστε κάθε ευτυχία και 
στους γονείς να τους χαίρονται.

Παντρεύτηκαν στις 25 Ιουλίου 
στον Άγιο Νικόλαο στο Καψάλι ο 
Φοίβος-Νικόλαος Παν. Μπαρ-
τζώκας με την Αντωνία Στυλ. 
Πολυχρόνη. Στους νεονύμφους 
ευχόμαστε κάθε ευτυχία και στους 
γονείς να τους χαίρονται.
Θάνατοι

Πέθανε στις 4 Ιουλίου σε ηλικία 
92 ετών και κηδεύτηκε στα Λογο-
θετιάνικα η Κυράνη Σουρή. Στους 
οικείους της θερμά συλλυπητήρια.

Πέθανε στις 7 Ιουλίου στην Αθή-
να σε ηλικία 86 ετών και κηδεύτηκε 
στα Αρωνιάδικα ο Κοσμάς Μηνά 
Αρώνης. Στους οικείους του θερμά 
συλλυπητήρια.

Πέθανε στην Αθήνα στις 24 
Ιουλίου σε ηλικία 61 ετών και κηδεύ-
τηκε στο Κάτω Λειβάδι ο Ιωάννης 
Αθ. Κασιμάτης. Στους οικείους του 
θερμά συλλυπητήρια.

Πέθανε στις 24 Ιουλίου σε ηλι-
κία 81 ετών και κηδεύτηκε στα Λο-
γοθετιάνικα ο Παναγιώτης Τσοκε-
λένης. Στους οικείους του θερμά 
συλλυπητήρια.

Πέθανε σε ηλικία 94 ετών και 
κηδεύτηκε στον Άγιο Νικόλαο στην 
Κάτω Χώρα στο Μυλοπόταμο την 1η 
Αυγούστου η Ειρήνη Ποτήρη. Στα 
παιδιά της, Μανώλη και Άννα, οικο-
γενειακώς, θερμά συλλυπητήρια.

Ευχαριστήριο
Όλους όσους συμμετεί-

χαν στο βαρύτατο πένθος 
μας για την απώλεια της λα-
τρευτής και πολυαγαπημένης 
μας μητέρας

ΜΑΡΙΑΣ ΤΑΜΒΑΚΗ
ευχαριστούμε θερμά. 

Ιδιαίτερες ευχαριστίες οφεί-
λουμε στο προσωπικό του 
Οίκου Ευγηρίας Κυθήρων και 
του Τριφυλλείου Νοσοκομεί-
ου Κυθήρων για τη βοήθεια 
που της προσέφεραν όλο το 
διάστημα της παραμονής και 
νοσηλείας της, καθώς επίσης 
σε όλους τους χωριανούς και 
φίλους για τη συμπαράστασή 
τους και ιδιαίτερα στις κυρί-
ες Ρίτσα Κονόμου και Ελένη 
Κασιμάτη για τη βοήθειά τους 
στην ίδια και στην οικογένειά 
μας.

Τα τέκνα
Θεόδωρος Ταμβάκης,

οικογενειακώς
Σταύρος Ταμβάκης,

οικογενειακώς

«Ας μη μου δώσει η μοίρα μου
εις ξένην γην τον τάφον
είναι γλυκύς ο θάνατος
μόνον όταν κοιμώμεθα 
εις την πατρίδα»
Δεν θα μπορούσα να βρω κα-

ταλληλότερους και ωραιότερους 
στίχους, που να ταιριάζουν στην 

περίσταση, για να σου αφιερώσω 
αγαπημένε μας φίλε! Γιατί, ναι, είσαι 
από τους ευνοημένους της ζωής που 
ο καλός Θεός ανταμείβοντάς σε για 
την όλη βιωτή σου, σου επεφύλασσε 
ένα ειρηνικό τέλος στην ιδιαίτερη πα-
τρίδα που τόσο αγάπησες! Από μικρό 
παιδί που σε ζήσαμε, Σπύρο, η ψυχή 
σου λαμπροφορούσε και σκόρπισε 
απλόχερα σε όλους αγάπη, καλωσύ-
νη, και χαμόγελο. Αγάπησες και αγα-
πήθηκες από όλους, συγγενείς και 
φίλους και συμπολίτες. Φεύγεις ολο-
κληρωμένος και ευτυχισμένος αφή-
νοντας πίσω σου μια ωραία στοργι-
κή οικογένεια που εξεπλήρωσε το 
χρέος της απέναντί σου με πολλή 
στοργή και σεβασμό. Αφήνεις πίσω 
σου αμέτρητους φίλους που θα κρα-
τήσουν από σένα την καλωσυνάτη 
μορφή σου και το άρωμα της ψυχής 
σου. Καλό σου ταξίδι, φίλε μας, στην 
αγκαλιά των αγγέλων! 

Ελένη Χάρου-Κορωναίου

ΣΤΟ ΣΠΥΡΟ ΒΑΡΥΠΑΤΗ

μπορεί, έτσι όπως έχουν σήμερα τα 
πράγματα, να ληφθεί πολύ δύσκολα, 
εξηγούν στελέχη της αγοράς. Πρέπει 
ο ελεγκτικός μηχανισμός να προχω-
ρήσει σε τρεις διαδοχικές μετρήσεις, 
χωρίς να προσδιορίζεται η μεταξύ 
τους χρονική απόσταση. Αν λάβουμε 
υπ’ όψιν ότι τα περισσότερα Α.Τ. δεν 
έχουν όργανα μέτρησης τότε εύκο-
λα μπορούμε να αντιληφθούμε τη 
συνέχεια και το γιατί ο πολίτης μένει 
εντελώς απροστάτευτος σε περίπτω-
ση ηχορύπανσης.

«Μπάχαλο» με
την ηχορύπανση

! από σελ. 1

ΕΥΧΑΡΙΣΤΗΡΙΟ
Όλους όσους συμμετεί-

χαν στο βαρύτατο πένθος 
μας για την απώλεια του λα-
τρευτού και πολυαγαπημένου 
μας πατέρα και παππού 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ Ε. ΒΕΝΑΡΔΟΥ
ευχαριστούμε θερμά.

Τα παιδιά: 
Ευάγγελος Βενάρδος
Εμμανουήλ Βενάρδος

Τα εγγόνια.

Πέθανε στις 2 Αυγούστου σε 
ηλικία 93 ετών και κηδεύτηκε από 
τον Άγιο Χαράλαμπο στον Καραβά ο 
Παναγιώτης Βενάρδος. Στα παιδιά 
του, Βαγγέλη και Μανώλη, οικογε-
νειακώς, θερμά συλλυπητήρια.

Πέθανε στις 6 Αυγούστου σε 
ηλικία 92 ετών και κηδεύτηκε από 
την Παναγία στους Αρέους η Μαρία 
Ταμβάκη. Στα παιδιά της Σταύρο 
και Θόδωρο, οικογενειακώς, θερμά 
συλλυπητήρια. 

Πέθανε στις 11 Αυγούστου σε 
ηλικία 97 ετών η Ελένη Χανιώτη και 
κηδεύτηκε στα Μητάτα. Στους οικεί-
ους της θερμά συλλυπητήρια.

Πέθανε στις 17 Αυγούστου σε 
ηλικία 75 ετών, ενώ ήταν για δια-
κοπές στα Κύθηρα, ο Σπύρος Βα-
ρυπάτης και κηδεύτηκε στα Χώρα. 
Ήταν από τους πλέον δραστήριους 
και σοβαρούς παράγοντες της Κυ-
θηραϊκής παροικίας των Αθηνών 
και δραστηριοποιήθηκε για χρόνια 
στον Αθλητικό Σύλλογο Παπάγου. 
Στη σύζυγό του Μίνα και τα παιδιά 
του, Γιάννη και Αλεξάνδρα οικογε-
νειακώς, θερμά συλλυπητήρια.

Πέθανε στον Πειραιά και κη-
δεύτηκε στις 20 Αυγούστου από το 
Ναό του Αγίου Νικολάου ο Κωνστα-
ντίνος Κυνηγαλάκης από τα Αντι-
κύθηρα. Στους οικείους του θερμά 
συλλυπητήρια.

Πέθανε σε ηλικία 94 ετών και 
κηδεύτηκε από τον Άγιο Γεώργιο 
στα Καλησπεριάνικα στις 21 Αυγού-
στου η Πρεσβυτέρα Αρχοντούλα 
Γεωργ. Λουράντου. Σε όλους τους 
οικείους της θερμά συλλυπητήρια.

Πέθανε στις 22 Αυγούστου σε 
ηλικία 59 των η Μαρία Βασ. Κασι-
μάτη και κηδεύτηκε στα Φριλιγκιάνι-
κα. Στους οικείους της θερμά συλ-
λυπητήρια. 

Πέθανε στις 24 Αυγούστου 
στην Αθήνα σε ηλικία 75 ετών ένας 
ακόμη από τους ελάχιστους απομεί-
ναντες μονίμους κατοίκους ων Αντι-
κυθήρων, ο Δημήτριος Ιω. Λιγοψυ-
χάκης. Στους οικείους του θερμά 
συλλυπητήρια.

Πέθανε στις 27 Αυγούστου 
στην Αθήνα σε ηλικία 93 ετών και 
κηδεύτηκε από την Αγία Τριάδα στο 
Δερβένι Κορινθίας η Μαρίκα Γ. 
Καλλαϊτζάκη (το γ. Χλέντζου). Στα 
παιδιά της, Δημήτρη και Στέλιο οι-
κογενειακώς, θερμά συλλυπητήρια.

Πέθανε στον Αβλέμονα σε ηλι-
κία 88 ετών και κηδεύτηκε στις 8 
Ιουνίου από την Παναγία Ιλαριώτισ-
σα στον Ποταμό ο Στυλιανός Κα-
νέλλης. Στις κόρες του Αδριανή και 
Κατερίνα και στον αδελφό του Γιώρ-
γο, θερμά συλλυπητήρια.

Πέθανε στις 23 Μαΐου σε ηλικία 
95 ετών και κηδεύτηκε στα Μητάτα 
ο Βασίλειος Φυρός. Στη σύζυγό 
του Μαρία και το γιο του Γιάννη, οι-
κογενειακώς, θερμά συλλυπητήρια.
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¶ø§OYNTAI KAY™O•Y§A
(ÍÂÚ‹ ÂÏÈ¿)

¶ÚÔ˚fiÓ ÓfiÌÈÌË˜ ÚÔ¤ÏÂ˘ÛË˜
¶·Ú·‰›‰ÂÙ·È ÛÙÈ˜ ‰È·ÛÙ¿ÛÂÈ˜
Ô˘ ÂÈı˘ÌÂ› Ô ·Ú·Ï‹ÙË˜

™˘ÓÔ‰Â‡ÂÙ·È ·fi ˙˘ÁÔÏfiÁÈÔ Î·È ÙÈÌÔÏfiÁÈÔ

E¶I™H™ ™TE°NH KOTOKO¶PIA
¶·Ú·‰ÔÙ¤· fiÔ˘ ÂÈı˘ÌÂ› Ô ÂÏ¿ÙË˜

TËÏ.: 693 8449960 Î·È 27360 31101

10 χρόνια τραγουδιού, μελωδίας, χαρμολύπης, αγωνίας, αμέτρητων 
ωρών προβών, αξέχαστων στιγμών και αλησμόνητων συναυλιών. Ένα μαγευ-
τικό ταξίδι που μας έδωσε ΜΙΑ ΑΙΣΘΗΣΗ ΕΥΔΑΙΜΟΝΙΑΣ ΚΑΙ ΠΛΗΡΟΤΗΤΑΣ, 
δείχνοντάς μας ότι αυτή είναι η αξία της Τέχνης, σε οποιαδήποτε μορφή της. 
Ευχαριστούμε τον ακούραστο μαέστρο μας, κ. Τίμο Λιγνό, καθώς και τους 
μουσικούς που συνεργάστηκαν μαζί μας: την κα Ελένη Κοκκολάκη, την κα 
Μαριλίνα Τζελέπη, την κα Χρύσα Οικονομάκη, τον Κώστα Αναστασόπουλο, 

τον Μανώλη Στάθη, τον Γιαν Χόλαντ, το Βρεττό Σάμιο, το Μπάμπη Δαπόντε, 
τον Τάσο Κίτσο, τον Παν. Σκλάβο και τον Γιώργο Κομπογιάννη.

Ευχαριστούμε Δήμο, Εγχώριο Περιουσία, χορηγούς, τοπικά μέσα επι-
κοινωνίας και Εκκλησιαστική Επιτροπή Λεοντσινίου. Συγχαίρουμε όλους 
τους χορωδούς, νέους και παλιούς, που στάθηκαν κατά καιρούς, με ανοιχτή 
καρδιά και ανοιχτό ντοσιέ μπροστά στο κοινό, μα και όσους ΒΟΗΘΗΣΑΝ και 
ΒΟΗΘΟΥΝ καθ’ οιοδήποτε τρόπο, αυτήν την προσπάθεια πολιτισμού που γί-
νεται στο νησί μας. Ευχή όλων να συνεχιστεί!

Ένας Ινδός λογοτέχνης πουν βραβεύτηκε με το βραβείο Νόμπελ, είπε 
κάποτε: « Αυτός που τραγουδάει πάει από τη χαρά στη μελωδία. Αυτός που 
ακούει πάει από τη μελωδία στη χαρά». Ελπίζουμε να δώσαμε αυτή τη χαρά, 
σε όλους όσους μας έκαναν την τιμή και ήρθαν στις δύο πετυχημένες επε-
τειακές συναυλίες μας,   στον Αυλαίμωνα - 14 Ιουλίου και στο Ζείδωρο- 21 
Ιουλίου 2019. ΕΥΧΑΡΙΣΤΟΥΜΕ ΘΕΡΜΑ.

ΕΚ ΤΟΥ Δ.Σ της χορωδίας ¨Κεύθος¨

Χορωδία ΚΕΥΘΟΣ
ΑΝΑΚΟΙΝΩΣΗ

Αν πούμε ότι το είχαμε προ-
βλέψει ότι όλα τα κακά της χώρας, 
που εντείνονται λόγω της διάλυ-
σης που επικρατεί στις υπηρεσίες, 
στους θεσμούς και στην κοινω-
νία γενικά, θα έρχονταν κι εδώ ή 
μάλλον θα επανεμφανίζονταν, θα 
πείτε , «σιγά την πρόβλεψη». Σε άλ-
λες στήλες θα διαβάσετε και άλλα 
σχετικά με την ανομία και όσα πα-
ράξενα επεκτείνονται κι εδώ με ρα-
γδαίους ρυθμούς. Όσον αφορά τις 
κλοπές. Εκεί στα μέσα Αυγούστου 
είχαμε μία καταγγελία για κλοπή 
ενός όχι ευκαταφρόνητου χρημα-
τικού ποσού από το σπίτι νεαρού 
επιχειρηματία στο Λειβάδι. Έγινε 
καταγγελία, αλλά ακούστηκε ότι 
του είπαν ότι και να κάνει μήνυ-
ση δεν υπάρχει σήμανση στα Κύ-
θηρα, οπότε….. (λέτε και υπήρχε 
ποτέ). Την τελευταία μέρα του Αυ-
γούστου διέρρηξαν το σπίτι άλλου 
γνωστού επιχειρηματία στο Καψάλι 
και αφαίρεσαν σημαντικό χρηματι-
κό ποσό.  Δεν γνωρίζουμε εδώ τη 
συνέχεια, αλλά είναι προφανές ότι 
κάποιοι «ποντικοί» από αυτούς που 
βρίσκουν την ευκαιρία να δράσουν 
σε τουριστικές περιοχές, που γνω-
ρίζουν ότι «κάτι θα βρουν» για να 
μην πάει στράφι κι ο κόπος τους (!) 
έφθασαν και στα Κύθηρα, αν και 
δεν αποκλείεται καθόλου να έχουν 
εγκατάσταση κι εδώ. Μετά από τις 
χασισοφυτείες έχουμε τώρα και 
έξαρση στις κλοπές και δεν γνω-
ρίζουμε αν υπάρχουν και άλλα πε-
ριστατικά και δεν τα έχουμε μάθει. 
Εκτός από αυτά, κάθε χειμώνα δεν 
μας λείπουν οι κοπές καρποφόρων 
ή άλλων αιωνόβιων δένδρων που 
πωλούνται από μικροσυμμορίες 
για καυσόξυλα χωρίς ποτέ να έχει 
εντοπισθεί έστω και ένας εκ των 
δραστών που λυμαίνονται τον τόπο. 
Όλα ωραία και καλά είπατε;

Άρχισαν πάλι
οι κλοπές!

Τι πράγματι θέλουμε;

ΠΡΙΝ από λίγους μήνες κάναμε εδώ μία ενδοσκόπηση στα 
εσωτερικά μας, κάτι που μας επιτρέπουν τα τριανταδύο 

χρόνια ζωής αυτού του εντύπου. Σήμερα συνεχίζουμε με κάτι 
πολύ πιο σημαντικό. Κάναμε μία έρευνα εδώ και δύο χρόνια 
να δούμε τι είναι αυτό που θέλει να διαβάσει ο κόσμος. Τι 
του αρέσει. Πριν όμως αναφέρουμε μερικά από τα εντυπωσια-
κά ευρήματα να κάνουμε μία άλλη αναφορά. Κατά καιρούς 
ακούμε ότι πρέπει να γράφουμε για τα σοβαρά θέματα του 
τόπου και της χώρας και να μην ασχολούμαστε με την ιστο-
ρία, τον πολιτισμό, τα κοινωνικά θέματα κλπ, κλπ. Τώρα, με 
την ηλεκτρονική μας έκδοση, είμαστε σε θέση να μετράμε το 
βάρος κάθε θέματος και να εκτιμούμε ανάλογα τη θέληση του 
κόσμου. Διευκρινίζουμε. Η ύλη της έντυπης έκδοσης είναι 
διαφορετική από αυτήν της ηλεκτρονικής και τα πλέον σημα-
ντικά θέματα της έντυπης μεταφέρονται στην ηλεκτρονική σε 
45 ημέρες από την κυκλοφορία, οπότε αναρτάται και ολόκλη-
ρη η έντυπη  σε ειδική θέση στην ηλεκτρονική. Τα ευρήματα 
της ανάλυσης του βάρους κάθε θεματικής ενότητος δεν μας 
εξέπληξαν. Σιγά-σιγά, αλλά σταθερά το ενδιαφέρον του κοινού 
μετατοπίζεται στα πλέον «ελαφρά» θέματα της ειδησεογραφί-
ας και των συνεργασιών. Π.χ. ήταν απολύτως φυσικό να εμφα-
νίσει τεράστιο αριθμό αναγνώσεων το θέμα της ανεύρεσης χα-
σισοφυτείας στα Κύθηρα, καθώς ο κόσμος δικαίως ανησυχεί 
για την εμφάνιση παρόμοιων «επιχειρήσεων» και στο νησί μας. 
παράλληλα, ανάλογο αριθμό αναγνωστών είχε συγκεντρώσει η 
είδηση για το άνοιγμα ενός μαγαζιού στη Χώρα από αλλοδα-
πό, που ξεκίνησε σειρά επιχειρήσεων στο νησί. Αντίθετα, ενώ 
θα περιμέναμε μεγάλο ενδιαφέρον για το πλέον καυτό θέμα 
της εποχής μας, την κλιματική αλλαγή, διαπιστώνουμε ότι τα 
θέματα σχετικά με αυτήν συγκεντρώνουν μέτρια έως χαμηλή 
αναγνωσιμότητα. (ύστερα δήθεν μας εκπλήσσει πόσο εύκο-
λα περνούν οι πολιτικές τύπου Τραμπ, Μπολσνάρο και άλλων 
παρόμοιων φρούτων της παγκόσμιας πολιτικής σκηνής, που 
αδιαφορούν για το μέλλον αυτού του πλανήτη). Την ίδια ώρα 
ένα άλλο, σταθερό κοινό αναζητεί καθημερινά θέματα στη σει-
ρά «Αναμνήσεις» η οποία φέρνει στη θύμηση των νεότερων 
σκηνές και θέματα από παλαιότερες εποχές.  Αφιερώματα για 
άγνωστα μέρη του νησιού, ιστορίες για ξεχασμένους ναούς, 
οδοιπορικά και άλλα παρόμοια συγκεντρώνουν επίσης μεγάλο 
ενδιαφέρον ακόμη και στις επαναλήψεις που ετοιμάζει η σύγ-
χρονη τεχνολογία στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης. Εννοείται 
ότι οι παλαιότερες γενιές δεν έχουν εξοικείωση με αυτά και 
προτιμούν το χαρτί σε αντίθεση με τις νεότερες. Το βασικό 
όμως σε όλα αυτά είναι ότι οι πάντες σχεδόν, όσοι κινούνται 
στο χώρο των δικτύων ηλεκτρονικής πληροφόρησης, έχουν 
«εθισθεί» θα λέγαμε στη δωρεάν παροχή αυτών των υπηρε-
σιών, η οποία όμως για μας, ούτε δωρεάν είναι, ούτε άκοπη. 
Το ακριβώς αντίθετο. Και να ζητήσει κανείς μία εύλογη αμοιβή 
για όλα αυτά, προσωπική εργασία, έξοδα, συνεχή εγρήγορση, 
η άμεση απάντηση είναι η στροφή στο «τζάμπα» Άσχετα αν 
αυτό είναι ένα καλάθι γεμάτο σκουπίδια, που το γεμίζουν συ-
νεχώς κυρίως αγράμματοι, άσχετοι με την τοπική μας ιστορία 
και παράδοση και ξένοι σε όλα τούτα. Γιατί τα γράφουμε όλα 
αυτά; Γιατί θέλουμε να γνωρίζουν οι πιστοί μας αναγνώστες 
ότι η προσπάθεια που καταβάλουμε είναι κοντά να υπερβεί 
τις όποιες δυνάμεις διαθέτουμε ακόμη. Κάτι που ήδη θα είχε 
γίνει αν δεν υπήρχαν αυτά τα τεράστια αποθέματα που δίνουν 
σε όσους αγαπούν αυτό που κάνουν κάποιες αόρατες, αλλά 
ισχυρές δυνάμεις. Η αγάπη και η συμπαράσταση του κόσμου 
είναι και συγκινητική και αναγκαία για τη συνέχεια. Όλους 
όσους τα προσφέρουν όλα τούτα τους ευχαριστούμε. Και 
όλους όσους έχουν προσχωρήσει στη λογική «τσάμπα να είναι 
και ας είναι σκουπίδια» απλά τους θυμίζουμε ότι αυτός είναι ο 
καλλίτερος τρόπος για να ζούμε όλοι τελικά σε έναν απέραντο 
σκουπιδότοπο. Σε πείσμα πάντως αυτών των τελευταίων εμείς 
θα κάνουμε την προσπάθεια να βλέπουμε μόνο τα λουλούδια 
και να αισθανόμαστε την ευωδία τους, σε αντίθεση με όσους 
προτιμούν τις γνωστές οσμές του σάπιου. Και όσο αντέξουμε!

Επιτυχόντες στα 
Πανεπιστήμια

Κομηνός Παναγιώτης Γε-
ωργ. (Ξεγάτζαρος), Τμ. Πληρο-
φορικής Πανεπιστημίου Δυτικής 
Αττικής.

Νίκα Αφροδίτη Γεωργ. (το γ. 
Π. Μαρσέλου), Φιλοσοφική Σχο-
λή Πανεπιστημίου Πατρών.

Πετροχείλου Ειρήνη Βασ. 
Σχ. Ναυπηγών Μηχανικών Πανε-
πιστημίου Δυτ. Αττικής

ΟΙΚΟΠΕΔΟ εντός οικισμού 
Δρυμώνα, 275 τ.μ. με παλαιό 
κτίσμα (βόλτο). Τηλ. 6972 
385207

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο γωνιακό 
460τ.μ. στη θέση Αδάμες Ν. 
Κηφισιάς. Τηλ. 210 9599568 
και 6940 669295.
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Κουρτίνες - Κουρτινόξυλα

Πετσέτες

Σεντόνια

Κουβέρτες

Κουβερλί

Μαξιλάρια

Ταπέτα 
Λουτρού

Προστατευτικά

Αλέκιαστα
Τραπεζομάντηλα

Την Κυριακή 13 Ιουνίου2019, στον Ιερό Ναό Αγίων Μυροφόρων 
Παλλήνης, ετελέσθησαν με εξαιρετική λαμπρότητα οι γάμοι των, Γε-
ωργίου Παναγιώτου Γκικόπουλου και Γλυκερίας Αλεξίου Ντάσιου. 
Τα στέφανα αντήλλαξαν οι παιδικοί φίλοι του ζεύγους, Γρηγόρης 
Βρεττού Στάθης και Παναγιώτης Δαμιανού Κασιμάτης.

Η γαμήλια δεξίωση δόθηκε στον Πύργο «Πετρέζα», όπου το πλή-
θος των προσκεκλημένων τίμησε τους νεονύμφους με ένα πλούσιο 
χορευτικό πρόγραμμα. Εμείς ευχόμαστε στο καινούργιο ζευγάρι 
ευλογημένη και δημιουργική ζωή  και στους γονείς τους να τους 
χαίρονται και να τους καμαρώνουν.

Ευτυχισμένοι γάμοι

! ΕΔΩ και χρόνια ζητούν 
πολλοί άνθρωποι με κινητικά 
προβλήματα να μπορούν να 
έχουν πρόσβαση στο ναό της 
Μυρτιδιώτισσας στα Μυρτίδια. 
Εδώ και περισσότερο από ένα 
χρόνο η Επιτροπή έχει στείλει 
έγγραφο στην Αρχαιολογική 
Υπηρεσία ζητώντας την έγκριση 
για την εγκατάσταση μηχανισμού 
πρόσβασης των ΑΜΕΑ στο ναό, 
καθώς αυτή είναι απαραίτητη 
προϋπόθεση για την εγκατάστα-
ση. Μέχρι στιγμής δεν έχει λη-
φθεί καμία απάντηση, καίτοι τα 
χρήματα θα διατεθούν από την 
επιτροπή. Συνηθισμένο φαινόμε-
νο στην Ελληνική Διοίκηση αυτό 
και να δούμε τι θα κάνει η νέα 
κυβέρνηση που έχει εξαγγείλει 
αγώνα κατά της γραφειοκρατίας. 
Δεν γίνεται να τεθεί ένα αυστηρό 
χρονικό όριο πέραν του οποίου, 
αν δεν απαντούν οι υπηρεσίες 
να παρακάμπτονται για να γίνουν 
και μερικά απαραίτητα έργα που 
αλλιώς θα πάρουν κάτι χρόνια 
και μπορεί να μην γίνουν ποτέ;

Όπως  σας είχαμε προϊδεάσει, 
στην ηλεκτρονική μας έκδοση, όταν 
είχαν βγει στη δημοσιότητα οι πληρο-
φορίες σχετικά με την τοποθέτηση 

νέου Διοικητή στην ΕΥΠ (Ελληνική 
Υπηρεσία Πληροφοριών) ο προτει-
νόμενος για τη θέση κ. Παν. Κοντο-
λέων είναι Κυθηραϊκής καταγωγής 
και μάλιστα και οι δύο γονείς του 
ήταν πρώτης γενιάς Κυθήριοι από το 
Κεραμουτό.

Με τη βεβαιότητα ότι ο νέος Διοι-
κητής θα προσφέρει τις γνώσεις του 
και την πείρα του πάνω στα θέματα 
του κρίσιμου τομέα τον οποίο ανα-
λαμβάνει, θα αναφέρουμε λίγα στοι-
χεία σχετικά με την καταγωγή του.

Ο κ. Κοντολέων, λοιπόν, είναι 
γιος του Ιωάννου Κοντολέοντος και 
της Μαρίκας, το γένος Γεωργίου 

Βενέρη (Ντελεκουβία) από το Κερα-
μουτό. Η μητέρα του έφυγε νωρίς 
από τη ζωή αφήνοντας δύο παιδιά, 
τον Παναγιώτη και την αδελφή του, ο 
δε πατέρας του έφυγε και αυτός από 
τη ζωή τα τελευταία χρόνια. Η επαγ-

γελματική πορεία του νέου Διοικητή 
της ΕΥΠ είναι γνωστή από τον ημερή-
σιο τύπο και σε μας δεν μένει παρά 
να του ευχηθούμε κάθε επιτυχία στο 
έργο του και να έχει πάντα το βλέμμα 
του και στον τόπο της καταγωγής του.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΝΤΟΛΕΩΝ
Ένας Κυθήριος στο τιμόνι της ΕΥΠ



 ΕΠΙΚΑΙΡΟΤΗΤΑ   5ΚΥΘΗΡΑΪΚΑ Σεπτέμβριος 2019  

Στις 11 Αυγούστου οργανώθηκε τιμητική εκδήλωση από τον νεοϊδρυ-
θέντα Πολιτιστικό Σύλλογο στα Πιτσινιάνικα για τους λογοτέχνες, Πάνο Φύλ-
λη και Γ. Δρυμωνιάτη. Ο πρόεδρος του Συλλόγου κ. Κ. Καλλίγερος παρουσία-
σε την εκδήλωση με τη βοήθεια της Φρόσως Κασιμάτη, την οποία οργάνωσε 
όσον αφορά την παρουσίαση του έργου των δύο λογοτεχνών,  η Ελένη 
Χάρου-Κορωναίου. Στην εκδήλωση έλαβε μέρος η παιδική χορωδία με τη 
βοήθεια και λίγων χορωδών της χορωδίας ΚΕΥΘΟΣ, τραγούδησαν η Φρόσω 
Κασιμάτη και η Ειρήνη Μαρσέλου και παρουσίασαν αποσπάσματα του έργου 
των δύο τιμωμένων και αναμνήσεις από τη ζωή τους οι, Γ. Λουράντος, Μ. Συ-
ρίγος, Μαρία Καλλιγέρου, Ζωή Νοταρά, Μαν. Κασιμάτης, Κ. Καλλίγερος, Μ. 
Δαπόντες, Γ.Ι.Κασιμάτης και Α. Λουράντος-Κονταράτος. Για τον αείμνηστο Π. 
Φύλλη μίλησε για λίγο ο γιος του Αντ. Τριφύλλης και για το δικό του έργο ο Γ. 
Δρυμωνιάτης, ενώ μίλησαν ο Δήμαρχος κ. Χαρχαλάκης και ο Μητροπολίτης 
κκ. Σεραφείμ. Στην εκδήλωση συμμετείχε μεγάλος αριθμός Κυθηρίων που 
απόλαυσε ένα μικρό μέρος από το έργο των δύο γνωστών λογοτεχνών.

ΤΙΜΗΤΙΚΗ ΕΚΔΗΛΩΣΗ
για Π. Φύλλη και Γ. ΔρυμωνιάτηΣε αρκετές περιοχές των Κυθή-

ρων δεν φθάνει το σήμα της τηλε-
όρασης, η οποία, ανεξάρτητα από 
την ποιότητα των εκπομπών των 
περισσότερων καναλιών αποτελεί 
τη μόνη συντροφιά εκατοντάδων 
νησιωτών. Τα προβλήματα επικε-
ντρώνονται κύρια σε χωριά και οικι-
σμούς που δεν έχουν οπτική επαφή 
με τις κεραίες Πελοποννήσου και 
Κρήτης. Για τους κατοίκους των πε-
ριοχών αυτών είχε προβλεφθεί σε 
σχετικό νόμο (4563/2018) ότι μπο-
ρεί να επιδοτείται από το κράτος 
η αγορά εξοπλισμού μονίμων κα-
τοίκων μέχρι του ποσού των €110, 
ενώ δινόταν επιχορήγηση και στους 
παρόχους τηλεοπτικού σήματος να 
δώσουν με έκπτωση διετή συνδρομή 
σε αυτούς. Η διαδικασία είχε ανατε-
θεί στους Δήμους και, σύμφωνα με 
μαρτυρίες κατοίκων που το ζήτησαν, 
ο Δήμος Κυθήρων δεν είχε πιστο-
ποιηθεί για να λάβουν όσοι δημότες 
το εδικαιούντο την παροχή αυτή. Ο 
λόγος δεν έγινε γνωστός και έτσι δεν 
γνωρίζουμε αν δεν πληροφορήθη-
καν τις προβλέψεις του νόμου ή αν, 
για κάποιους άλλους λόγους, δεν 
μπόρεσαν να τις εφαρμόσουν. Και 
δεν έχει σημασία να οι δικαιούχοι εν-
διαφερόμενοι δεν ήταν πολλοί, καί-
τοι δεν γνωρίζουμε τον πραγματικό 
αριθμό, αλλά ότι δεν κατέστη εφικτό 
να δοθεί η παροχή έστω σε αυτούς 
εφ’ όσον το ήθελαν.

Τo σήμα της τηλεόρασης

Η Κυθηραϊκή Αδελφότητα στα πλαίσια των δράσεών της “Γνωριμία με τον 
τόπο μας” πραγματοποίησε επίσκεψη και ξενάγηση των μελών και φίλων της 
στον ιστορικό χώρο της Παλαιόχωρας, το απόγευμα της Τρίτης 20 Αυγού-
στου. Η ξενάγηση ήταν ευγενική προσφορά του αρχαιολόγου κ. Θεόδωρου 
Κουκούλη, ο οποίος αναλυτικότατα αναφέρθηκε στην ιστορία του χώρου, των 
οικιμάτων, εκκλησιών και οχυρωματικών έργων του Κάστρου. Η επίσκεψη, 
παρουσία των μελών του Δ.Σ., είχε μεγάλη επιτυχία και την παρακολούθη-
σαν περισσότερα από 100 άτομα. Ο Πρόεδρος Β. Κυπριώτης και τα μέλη του 
Δ.Σ. της Αδελφότητας ευχαριστούν όλους όσους συμμετείχαν στην ξενάγηση 
αυτή και υπόσχονται να συνεχίσουν την υλοποίηση της δράσης αυτής, γιατί 
πιστεύουν ότι η καλή γνώση του τόπου μας είναι υποχρέωση όλων μας.

Το Διοικητικό Συμβούλιο

Κυθηραϊκή Αδελφότητα Πειραιώς - Αθηνών 

“Γνωριμία με τον τόπο μας”
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συνεργάτες  και δεύτερον ότι ένας 
σημαντικός αριθμός των συμπατριω-
τών μας δεν ήταν ικανοποιημένος 
από την παρούσα δημοτική αρχή.

Ο συνδυασμός μας μέσα σε 
μόνο 2 μήνες πέτυχε να εκπροσω-
πείται  με    6 Δημοτικούς Σύμβου-
λους στο Δημοτικό Συμβούλιο. Είναι 
μια  σημαντική επιτυχία  που μας 
οπλίζει με ευθύνη και δύναμη   να  
αγωνιστούμε  για την   αντιμετώπιση 
των μεγάλων προβλημάτων των νη-
σιών μας.

Το ότι ο συνδυασμός δεν ήρθε 
πρώτος στις εκλογές οφείλεται 
σε έναν και μόνο λόγο· στο μικρό 
διάστημα, (2 μήνες) από την ίδρυση 
του συνδυασμού έως τις αυτοδιοικη-
τικές εκλογές.

2. Πάντα στις εκλογές ακού-
γονται διάφορα. Για σας είπαν ότι 
μία ομάδα που τάσσονταν φανα-
τικά κατά του νυν Δημάρχου και 
είχε καταβολές και σχέσεις με την 
προηγούμενη δημοτική αρχή σάς 
υποστήριξε και για το λόγο αυτόν 
είχατε τόσο υψηλό ποσοστό. Είναι 
αυτό αλήθεια;

Απάντηση
Ξέρετε όταν κάποιοι νιώθουν ότι 

έχουν ένα ισχυρό αντίπαλο απέναντι 
τους, εφευρίσκουν κάθε είδους με-
θόδους για να υπονομεύσουν την  
προσπάθεια. Και στην περίπτωση την 
δική μας  προσπάθησαν με προσω-
πικές επιθέσεις και πολλή παραπλη-
ροφόρηση να επηρεάσουν την απή-
χηση που είχαμε στον κόσμο. Όμως 
το  σημαντικό ποσοστό του 38% 
των ψηφοφόρων που πίστεψαν και 
επέλεξαν τον δικό μας συνδυασμό, 
διέψευσε τις προσδοκίες τους. Άλ-
λωστε σας θυμίζω ότι  την πρώτη Κυ-
ριακή το 51% του Κυθηραϊκού λαού 
ψήφισε ενάντια στον νυν Δήμαρχο.

3. Ασφαλώς γνωρίζετε τα προ-
βλήματα από τον εκλογικό νόμο 
που είχαν ως αποτέλεσμα στη συ-
ντριπτική πλειοψηφία των Δήμων 
να έχει αδυναμία ο Δήμαρχος να 
σχηματίσει πλειοψηφία. Επειδή το 
ίδιο συμβαίνει και στα Κύθηρα τι 

πρόκειται να πράξει η παράταξη 
της οποίας ηγείσθε; Θα βοηθήσε-
τε να λαμβάνονται αποφάσεις ή 
θα εξετάζετε το κάθε θέμα κατά 
περίπτωσιν; (Αυτό ανεξάρτητα 
από τις νομοθετικές ρυθμίσεις της 
νέας κυβέρνησης που προσπαθεί 
να εξασφαλίσει μία στοιχειώδη κυ-
βερνησιμότητα στους Δήμους).

Απάντηση
Εμείς δεν ήρθαμε για να γίνουμε 

τροχοπέδη στην πρόοδο των νησιών 
μας , φυσικά και θα βοηθήσουμε να 
λαμβάνονται αποφάσεις οι οποίες 
έχουν μοναδικό στόχο την ανάπτυξη 
των νησιών μας.

Θα σταθούμε όμως απέναντι 
στην Δημοτική αρχή σε οτιδήποτε 
δεν συνάδει με την ανάπτυξη αλλά 
εξυπηρετεί μικροπολιτικές σκοπι-
μότητες.

Πρωτίστως όμως θα πρέπει ο 
Δήμαρχος να αποδείξει έμπρακτα 
ότι είναι διατεθειμένος να συνεργα-
στεί εποικοδομητικά , μακριά από 
«ηγεμονικές» πρακτικές.

4. Στις πρόσφατες εκλογές ένα 
από τα θέματα στα οποία είχαμε 
μία αντιπαράθεση ήταν αυτό της 
τύχης της Εγχωρίου σε συνδυα-
σμό και με τις σχετικές προσφυ-
γές και κινήσεις της Μητρόπολης. 
Σύμφωνα με την νυν πλειοψηφία 
η παράταξή σας δεν έλαβε θέση 
προεκλογικά και αυτό απετέλεσε 
σημείο ισχυρής κριτικής. Σήμερα 
και εν όψει και της εκλογής νέας 
επιτροπής, ποια θέση θα λάβετε 
σχετικά με το κρίσιμο αυτό θέμα;

Απάντηση
Η Εγχώριος είναι ένα σοβαρό  

θέμα το οποίο χρήζει βαθιάς γνώσης 
και λεπτών χειρισμών. Οποιαδήποτε 
γνώμη έχει βαρύνουσα σημασία και 
πρέπει να είναι προσανατολισμένη 
αποκλειστικά και μόνο στην ανάπτυ-
ξη του τόπου. Η μέχρι τώρα πορεία 
της Εγχωρίου δεν θεωρώ ότι είναι 
και η πλέον ενδεδειγμένη .

Η Εγχώριος  πρέπει να είναι μο-
χλός ανάπτυξης των νησιών μας, η 
γη που κατέχει πρέπει να μοιραστεί 
σε νέους Κυθήριους που θέλουν να 

επιχειρήσουν στον πρωτογενή τομέα 
με ένα συμβολικό ποσό ώστε να συμ-
βάλλουν στην ανάπτυξη του τόπου. 
Υπάρχει δυνατότητα  για πολύ  μεγα-
λύτερη αξιοποίηση  της  ακίνητης  πε-
ριουσία της  με ανταποδοτικά οφέλη.

Όσο για τα  προσκυνήματα, επει-
δή εκκρεμούν  αποφάσεις, ας αφή-
σουμε το Συμβούλιο Επικρατείας 
να αποφασίσει, άλλωστε, «κοντός 
ψαλμός, αλληλούια». Σίγουρα όμως  
άναρθρες λαϊκίστικες φωνές δεν 
μας αντιπροσωπεύουν.

Ελπίζουμε όμως και ευχόμαστε 
η απόφαση αυτή να είναι προς το 
συμφέρον των Κυθηρίων και Αντικυ-
θηρίων.

5. Γενικά, ως μείζων αντιπο-
λίτευση έχετε αποφασίσει ποια 
στάση θα έχετε στο νέο Δ.Σ.;

Απάντηση
Η πλειοψηφία του Κυθηραϊκού 

λαού επέλεξε την Δεύτερη Κυριακή 
τον σημερινό Δήμαρχο να συνεχίσει 
και να ολοκληρώσει το έργο του.

Αλλά αλήθεια ποιο έργο να ολο-
κληρώσει; Πέντε χρόνια ήταν Δήμαρ-
χος και κάποιο σημαντικό  έργο δεν 
έγινε πλην μερικών αναπλάσεων,  
οι οποίες είχαν δρομολογηθεί από 
την περιφέρεια  το 2011. Διαβάστε 
στο πρόγραμμα του 2014 πόσα υπο-
σχέθηκε και πόσα έχουν υλοποιηθεί; 
Βέβαια Facebookικά -ας μου επι-
τραπεί ο δόκιμος αυτός όρος- έργα 
μπόλικα, που αν δεν γνώριζα την 
πραγματικότητα, θα νόμιζα ότι ζώ 
«στην γη της επαγγελίας».

Ως μείζων αντιπολίτευση ο 
ρόλος μας είναι διττός, αφ’ ενός  να 
διευκολύνουμε το έργο της Δημοτι-
κής αρχής για έργα αναπτυξιακά και 
αφετέρου να ελέγχουμε και να γνω-
στοποιούμε στους Κυθήριους και 
Αντικυθήριους ό,τι «στραβό» πέσει 
στην αντίληψή μας.

Την σημερινή εποχή, στον 21ο  
αιώνα που ζούμε, η αντιπολιτευτική 
αντίληψη της δεκαετίας του 1980 
που έλεγε «ΟΧΙ σε όλα» έχει παρέλ-
θει ανεπιστρεπτί, ανήκει σε μερικούς 
παλαιοκομματικούς που χάριν του 
συμφέροντος τα μηδενίζουν όλα.

Ο συνδυασμός μας «Πρώτα ο 
άνθρωπος» πρεσβεύει την συνεργα-
σία, την συναίνεση, τον εποικοδομη-
τικό αντιπολιτευτικό λόγο για το καλό 
όλων μας.

6. Εάν σας ζητούσαμε να προ-
τείνετε ένα χρήσιμο και εμβλημα-
τικό για το νησί έργο, το οποίο θα 
θεωρούσατε αναγκαίο να προτα-
θεί ή να γίνει στην παρούσα θη-
τεία, ποιο θα προτείνατε στο Δ.Σ.;

Απάντηση
Οι συνεργάτες μου κι εγώ δίνου-

με  μεγάλη σημασία  στο περιβάλλον. 
Δεν νοείται το 2019  οικισμοί του 
νησιού μας να στερούνται αποχε-
τευτικού δικτύου και βιολογικού κα-
θαρισμού, και τα λύματα να πέφτουν 
σε λαγκάδια. Ένα λοιπόν μεγάλο 
και αναγκαίο  έργο είναι η διαχείρι-
ση των λυμάτων  με την  κατασκευή  
αποχετευτικού δικτύου όπου απαι-
τείται και  βιολογικού καθαρισμού 
τουλάχιστον στους  οικισμούς των 
Κυθήρων που δέχονται μεγάλο όγκο 
τουριστών. Δεν μπορεί να μιλάμε για  
τουριστική ανάπτυξη, χωρίς υποδο-
μές και μέριμνα για την προστασία 
του περιβάλλοντος.

ΕΜΦΑΣΗ ΣΤΟ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ
! από σελ. 1

Έχει κάνει σκοπό της ζωής της 
τη διάσωση των θαλασσίων χελωνών 
και έχει το τηλέφωνό της ανοιχτό 
όλο το 24ωρο για το σκοπό αυτό. 
Όπως μας πληροφορεί ο ιστότοπος 
iefimerida.gr η Ειρήνη Κασιμάτη εί-
ναι υπεύθυνη για την περίθαλψη και 
διάσωση αυτών των θαλασσίων πλα-
σμάτων στην οργάνωση ΑΡΧΕΛΩΝ 
και είναι συνέχεια σε εγρήγορση για 
να αναλάβει μαζί με μία ομάδα εθε-
λοντών το έργο αυτό στο κέντρο της 
οργάνωσης στη Γλυφάδα. Σύμφωνα 
με το δημοσίευμα, «η μεγαλύτερη 
απειλή σήμερα για τις θαλάσσιες χε-
λώνες στην Ελλάδα, όπως τονίζει μι-
λώντας στο ΑΠΕ-ΜΠΕ η κ. Κασιμάτη, 
είναι οι εσκεμμένοι τραυματισμοί 
«που αποτελούν και την πρώτη αιτία 
των τραυματισμών τους. Κατά μέσο 
όρο κάθε χρόνο δεχόμαστε 70-80 
τραυματισμένα ή άρρωστα ζώα. Δυ-
στυχώς, η πλειοψηφία τους φέρουν 
εσκεμμένους τραυματισμούς από 
ανθρώπους με περιστατικά κακοποί-
ησης, καθώς έχουν χτυπήματα στο 
κεφάλι τα οποία γίνονται με διάφορα 
εργαλεία, όπως σφυρί ή τσεκούρι ή 
οποιοδήποτε άλλο αιχμηρό αντικεί-
μενο. Συνήθως, τα ζώα που έχουν 
τραύμα στο κεφάλι έχουν και ση-
μάδια στα πτερύγιά τους από δίχτυα, 
κάτι που σημαίνει ότι είχαν παγιδευ-
τεί σε δίχτυα και φαντάζομαι στην 

προσπάθειά τους να απομακρύνουν 
το ζώο για να μην κόψουνε τα δίχτυα, 
τότε το χτυπάνε. Να σημειώσουμε 
ότι μέχρι και το 2017 το ποσοστό των 
εσκεμμένων τραυματισμών ήταν 30-
35% ενώ φέτος αυτό το ποσοστό 
διπλασιάστηκε αγγίζοντας το 60%». 

Ως δεύτερη βασική αιτία τραυ-
ματισμών έχει σημειωθεί ότι είναι «η 
εμπλοκή τους σε αλιευτικά εργαλεία, 
όπως και η κατάποση αγκιστριού και 
πετονιάς, ενώ ως τρίτη αιτία είναι η 
πρόσκρουση με κάποιο σκάφος».

Η κ. Κασιμάτη κάνει λόγο για 
έλλειψη γνώσης και ενημέρωσης 
σχετικά με τις θαλάσσιες χελώνες. 
«Ο περισσότερος κόσμος δεν ξέρει 
ότι δεν τρώνε ψάρια, άρα δεν απο-
τελούν κάποιον ανταγωνισμό για 
τους αλιείς, όχι ότι αυτό είναι ικανό 
επιχείρημα για να τραυματίζουμε τις 
χελώνες». 

Η Ειρήνη Κασιμάτη είναι, 
βέβαια, από τα Κύθηρα, κόρη του 
επιχειρηματία στο χώρο του ποδη-
λάτου Αρτέμη Κασιμάτη, εγγονή 
των Παναγιώτη και Χρυσάνθης 
Κασιμάτη από τα Κύθηρα, μίας 
γνωστής οικογένειας του Πειραιά, 
που ασχολείτο εδώ και χρόνια 
με τα ποδήλατα και ανιψιά του τ. 
Διευθυντή του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και τώρα προέδρου στο 
Κ.Ι.Π.Α. κ. Γιώργου Κασιμάτη.

ΕΙΡΗΝΗ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

Μία Κυθηρία στρατεύεται
στη διάσωση της θαλάσσιας χελώνας

Μεγάλη η παραγωγή βιβλίων από Κυθήριους συγγραφείς και συνακόλου-
θα δικαιολογημένη η «επιδημία» παρουσιάσεων με το πλέον ενδιαφέρον να 
είναι ότι όλες συγκέντρωσαν ικανό αριθμό ενδιαφερομένων που τις παρακο-
λούθησαν. Οι παρουσιάσεις ξεκίνησαν με την τριλογία της καθηγήτριας Κού-
λας Κασιμάτη για τις μεταναστεύσεις των Κυθηρίων στη Σμύρνη, την Αίγυπτο, 
τη Ρουμανία και την Κωνσταντινούπολη (Κ. Αρώνη-Τσίχλη, Νικ. Γκοτσίνας, Ελ. 
Χάρου) και με οργανωτή το ΚΙΠΑ. Ακολούθησε το βιβλίο του Νικ. Γλυτσού  με 
άρθρα και αναλύσεις πάνω σε σύγχρονα Κυθηραϊκά θέματα που οργάνωσε η 
Εταιρεία Κυθηραϊκών μελετών (Εμμ. Καλλίγερος, δημοσιογράφος, Γ.Π.Κασι-
μάτης, πρόεδρος ΚΙΠΑ, Σταυρούλα Κτιστάκη, Σύμβουλος ΣΤΕ). Το βιβλίο της 
Ελένης Κυριακοπούλου «Οι συμμαθητές» παρουσίασαν ο καθηγητής Π.Βάρ-
δας, η καθηγήρια Κ. Αρώνη-Τσίχλη) και η συγγραφέας. Τέλος παρουσιάστηκε 
το ιστορικό-ηθογραφικό  μυθιστόρημα του Κοσμά Μεγαλοκονόμου «Κόρη 
της μοίρας». Η γιαγιά η Μηνού. (Αννίτα Παναρέτου, Καρ. Ασλάνη, Ελ. Χάρου).

Παρουσιάσεις βιβλίων

ΓΕΝΝΗΤΡΙΑ αμέταχείριστη,
τριφασική, 33 KVA με ΚΙ-
ΝΗΤΗΡΑ JOHN DEERE 42 
HP, DIESEL, πωλείται. Τηλ. 
6946867755, 6944474455.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ αγροτεμάχιο άρτιο 
και οικοδομήσιμο 6,5 στρ. επί 
επαρχιακού δρόμου προς Πο-
ταμό έναντι μάντρας αδελφών 
Μάκρα. Τηλ. 698 80 59 507
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Φέτος το φωτογραφικό μας ρεπορτάζ καλύπτει ένα μικρό γραφικό οικι-
σμό με ένα εξαιρετικό εορτασμός του Αγίου Φανουρίου στα Χριστοφοριάνικα. 
Το πανηγύρι τα είχε όλα. Πολύ κόσμο, άρτια οργάνωση, μία εξαίρετη χορω-
δία ψαλτών του κ. Κακουλίδη, άφθονους μεζέδες και γλυκά, αλλά και πολλά 
άλλα. Όλα φροντίδα του ρέκτη φίλου από το χωριό Δημήτρη Καλαϊτζάκη που 
δεν αφήνει τίποτα στην τύχη. Και του χρόνου σε όλους.

Από τα πανηγύρια του καλοκαιριού

Πριν λίγα χρόνια είχαμε 
γράψει για τις προσπάθειες με-
ρικών ανθρώπων στα Κύθηρα να 
αναβιώσουν την καλλιέργεια σιτα-
ριού που είχε εγκαταλειφθεί εδώ 
και δεκαετίες. Στην προσπάθεια 
αυτή μετείχε μαζί με μερικούς 
φίλους και ο εκδότης των «Κ» 
έμεινε όμως χωρίς συνέχεια για 
…πρακτικούς λόγους. Η μία θε-
ριζοαλωνιστική τίναξε τα πέταλα» 
και μία καινούργια δεν κατάφερε 
να ορθοποδήσει επιχειρηματι-
κά λόγω της καλλιέργειας λίγων 
στρεμμάτων. Και αυτό όχι μόνο 
εξ αιτίας υψηλού κόστους, αλλά 
και έλλειψης κυλινδρόμυλου που 
θα έκανε το σιτάρι αλεύρι. Έμεινε 

πάντως ένας να επιμένει. Ο κ. Ν. Καλλίγερος, με το εστιατόριο ΦΙΛΙΩ στον Κάλαμο έσπερνε αρκετά στρέμματα 
σιτάρι και έκανε αλεύρι με ένα επαγγελματικό μύλο προσφέροντας στους πελάτες του ένα εξαιρετικό ψωμί και 
παξιμάδια ολικής. Ο ίδιος ανεκάλυψε πρόσφατα και έφερε στα Κύθηρα ένα μικρό θεριζοαλωνιστικό συγκρότημα 
Κινεζικής παραγωγής για ατομική χρήση σε μικρές εκτάσεις. Η δοκιμή έγινε σε σταροχώραφο στον Κάλαμο στις 
18 Αυγούστου και άφησε καλές εντυπώσεις καλλιεργώντας λίγες ελπίδες ότι αυτή τη φορά ίσως να γίνει κάτι 
και να αναβιώσει η πλέον παραδοσιακή καλλιέργεια στο νησί που έθρεψε τους κατοίκους του εδώ και αιώνες.

Σιτοκαλλιέργεια: Μία ακόμη προσπάθεια

! ΔΥΟ ΓΑΛΑΖΙΕΣ σημαίες 
είχαν κατακτήσει οι παραλίες των 
Κυθήρων και τη μία την έχασαν 
μέσα στο κατακαλόκαιρο μετά 
από τους ελέγχους των αρμόδιων 
υπηρεσιών της Ε.Ε. Συγκεκριμένα 
αφαιρέθηκε η Γαλάζια Σημαία 
από την παραλία της Κακιάς Λα-
γκάδας στην Αγία Πελαγία λόγω 
μη τήρησης των δεσμεύσεων του 
αναδόχου της παραλίας αυτής. 
Σημειώνουμε ότι την ευθύνη της 
τήρησης των όρων παροχής της 
Σημαίας την έχουν οι επιχειρήσεις 
που εκμεταλλεύονται τις παραλίες 
με συμβάσεις. Ο προηγούμενος 
ανάδοχος είχε κάνει τις απαραί-
τητες ενέργειες, τις οποίες δεν 
συνέχισε ο νέος ανάδοχος με το 
γνωστό και ασφαλώς κακό για 
την τουριστική φήμη του τόπου 
αποτέλεσμα. Αντίθετα στο Καψάλι 
η Γαλάζια Σημαία διατηρήθηκε, 
καθώς διαπιστώθηκε τήρηση 
των όρων. Εδώ ίσως θα πρέπει 
να αλλάξει ο σχετικός όρος και 
ο ιδιοκτήτης (Εγχώριος)  να έχει 
την δυνατότητα να μην προχωρεί 
σε σύμβαση με τον πλειοδότη αν 
υπάρχει φόβος μη τήρησης των 
σχετικών όρων. Νομικά, πάντως, 
αναφέρεται ότι αυτό δεν είναι 
δυνατόν, οπότε το μόνο ίσως που 
απομένει θα είναι η ακύρωση της 
ανάθεσης εκμετάλλευσης, κάτι 
χρονοβόρο και, εν τω μεταξύ, το 
κακό θα έχει γίνει.

Μία φωτογραφία χωρίς χρονολογία από τη Χώρα πιθανόν σε 
κάποια εθνική γιορτή γύρω στα 1960. Οι περισσότεροι γνωστοί 
και όλοι βρίσκονται στις γειτονιές των αγγέλων. Από αριστερά: 
Θεμιστοκλής Πετρόχειλος, Μανώλης Χατζαντωνάκης (Χωροφύ-
λακας), Θεόδ. Αρώνης, Αλτάνης (Γυμναστής), Νικ. Νικηφοράκης 
(Συμβολαιογράφος), Χρήστος Βαλ. Καλοκαιρινός (πίσω σειρά), 
Ιωάννης Κασιμάτης, (δημοδιδάσκαλος), Γιώργος Μεγαλοκο-
νόμος (Ντόντος), Σπ. Γιαννιώτης, Νικ. Σωτήρχος (Μυλωνάς) Γ. 
Μασσέλος, Μπ. Καντιώτος κ.α. (Φωτ. Αρχείου Νικ. Χάρου).

ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΚΈΣ MΝΉΜΈΣ

ΟΙΚΟΠΕΔΟ άρτιο και οικο-
δομήσιμο 4.720 τ.μ. πωλεί-
ται στην Αγία Αναστασία.  
Απεριόριστη θέα θάλασ-
σας. Τηλ. 6946 466820, 210 
4293684

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο άρτιο 
και οικοδομήσιμο στη θέση 
Λάκος Πλ. Άμμου, 1250τ.μ. 
Τηλ. 6932 305629

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ κατάστημα 
100τ.μ. στα Φριλιγκιάνικα 
κατάλληλο για κάθε χρήση 
με πλήρη εξοπλισμό για τα-
βέρνα, εστιατότιο ή καφέ. 
ΤΗΛ. 6974 753787

ΚΤΗΜΑ 12 στρ. συνολικά 
πωλείται σε γραφικό παλιό 
οικισμό. Οικοδομεί σε δύο 
τμήματα, ένα εντός, 400τ.μ. 
και ένα εκτός, 200τ.μ. Όλα 
τα δίκτυα. 1χλμ από το Λει-
βάδι. Τηλ. 6979 911753
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Όλοι στα Κύθηρα έχουμε, σε μια 
γωνιά της αποθήκης ή και σε περί-
οπτη θέση, κάποια λίγα ρούχα της 
παλιάς εποχής. Όμως ακόμη κι αν 
γνωρίζουμε τις διαδικασίες παρα-
γωγής τους δύσκολα μπορούμε να 
καταλάβουμε την αργή και επίπονη 
καλλιέργεια, συλλογή και επεξεργα-
σία των πρώτων υλών σε χρηστικά 
ρούχα. 

Οι τρεις βασικές ύλες παραγω-
γής υφάσματος υπήρξαν το μαλλί, 

πρόβειο και γίδινο, το βαμβάκι, καλ-
λιεργούμενο στις μπαμπακίες, και το 
λινάρι. Όλες οι οικογένειες προσπα-
θούσαν να έχουν ικανή παραγωγή 
ώστε να μπορούν να κατασκευάζουν 
τα ρούχα και εσώρουχά τους, χω-
ρίς τη διαμεσολάβηση εξωτερικών 

υλικών. Βέβαια πάντα υπήρχε αυτή 
η δυνατότητα αλλά ήταν πολύ πε-
ριορισμένη, λόγω της χρηματικής 
ένδειας. Μετά την εκμηχάνιση της 
παραγωγής του υφάσματος και στην 
Ελλάδα, οπότε οι τιμές των υφα-
σμάτων μειώθηκαν σημαντικά,  οι 
ντόπιοι σταμάτησαν να παράγουν 
όλα τα ρούχα μέσα από την παρα-
δοσιακή οικοτεχνία κι απλά επικε-
ντρώθηκαν στην κατασκευή τους 
από τα έτοιμα υφάσματα. Η ύπαρξη 

Οικοκυρικής Σχολής στο νησί, από 
τις αρχές του 20ου αι., υποβοήθησε 
τις δυνατότητες ραφής ρούχων στο 
σπίτι, από αγοραστά υλικά.

Οι πρώιμοι ταξιδευτές που 
απεικονίζουν τα ρούχα των Κυθή-
ρων, ο Castellan  στα 1808 και ο 

Sshweidnitz στα 1825, μας δίνουν 
εικόνες από Ανατολίτισσες με σαλ-
βάρια, που συνάδει με την περί Δυ-
τικών εικόνα γενικά της Ελλάδας. 
Θεωρούμε λοιπόν ως ανακριβείς τις 
απεικονίσεις αυτές, αφού -ακόμη 
κι αν είδαν κάποιες αυτές δεν θα 
ήταν ντόπιες αλλά ενδεχομένως γυ-
ναίκες από την Κρήτη, πρόσφυγες 
στη νήσο. Ο πρώτος ταξιδευτής που 
αποτύπωσε σωστά, αλλά και μας 
έδωσε στοιχεία για τα χρώματα των 
ρούχων, υπήρξε ο EdwardLear, που 
επισκέφτηκε τη νήσο τον Μάιο του 
1863. Τα χρώματα που περιγράφει, 
τόσο στα αντρικά αλλά πολύ περισ-
σότερο στα γυναικεία, είναι κυρίως 
το κόκκινο, πράσινο και το σκούρο 
μπλε, που επιτυγχάνονταν με φυτικά 
ή ορυκτά υλικά. Εντόπισε το λευκό 
κεφαλομάντηλο, ένα διαχρονικό χα-
ρακτηριστικό των γυναικών τόσο στην 
καθημερινή όσο και στην γιορτινή φο-
ρεσιά. Η έρευνα που διεξάγομε σχε-
τικά είναι συνδυασμός πολλών πηγών 
αλλά η πρωταρχική πηγή απτού υλι-
κού υπήρξε η Λαογραφική Συλλογή. 
Έτσι, στα πλαίσια της προβολής του 
υλικού της, προσπαθήσαμε φέτος 
τον Αύγουστο (10 ως 14 του μήνα στο 
Μαρκάτο της Χώρας) να καταδείξου-
με όχι μόνον τα ρούχα που περιλαμ-
βάνονται στην συλλογή της αλλά και 
να τεκμηριώσουμε, με φωτογραφικό 
υλικό και κείμενα, την εξέλιξη και 
τις ιδιαιτερότητες των ρούχων, μαζί 
με αντικείμενα επεξεργασίας της 
πρώτης ύλης (ξάστρες μαλλιού, φο-
ρητό εκκοκκιστήριο βαμβακιού, μαγ-
γάνι λιναριού, ανέμη και αδράχτια). 
Τα ρούχα αυτά δεν μπορούν να εκτε-
θούν στην Συλλογή εύκολα, ενώ μια 
εξειδικευμένη έκθεση μας επέτρεψε 
να παρουσιάσουμε μια πληθώρα κα-
θημερινών αλλά και γιορτινών από 
αυτά. Η προσέλευση κοινού υπήρξε 
αρκετά ικανοποιητική. Δύο γυναικεία 
αντικείμενα υπάρχουν σε μεγάλους 
αριθμούς: νυχτικά και βράκες-
εσώρουχα. Επίσης αρκετές είναι και 
οι καθημερινές, ντρίλινες, φούστες 
που φορούσαν οι χωρικές, κάποιες 
φθαρμένες αλλά και αρκετές αχρη-
σιμοποίητες -αφού οι αντίστοιχες από 
έτοιμο ύφασμα ήταν πολύ πρακτι-
κότερες και ελαφρύτερες. Υφασμάτι-
νο κομπινεζόν και μισοφόρια, ακόμη 
κι από χασέ, καθώς και πουκάμισα 
συμπληρώνουν το γυναικείο κομμάτι. 
Εκτός από το μόνιμα εκτιθέμενο στη 
Συλλογή σπαλλέτο άλλο ένα αρκετά 
παλιό, ρίζινο, μας δόθηκε ως δωρεά 
λίγες μέρες πριν την έκθεση, και το 
οποίο αντικαθιστά πλέον το προη-
γούμενο. Μέσα από την φωτογραφι-
κή τεκμηρίωση της έκθεσης είδαμε 
τις τοπικές ιδιαιτερότητες αυτής της 
γιορτινής γυναικείας φορεσιάς, όπως 
επίσης τεκμηριώθηκε και η ‘εξαφάνι-
ση’ της ανδρικής βράκας, είτε ως 
καθημερινή είτε ως εορταστική, ήδη 
από τα τέλη του 19ου αι.  Αλλά και οι 
φωτογραφίες με την καθημερινή έν-

δυση μας διαφώτισαν σχετικά με την 
διαχρονικότητα των ρούχων, μέχρι 
την δεκαετία του 1960, οπότε και το 
έτοιμο ρούχο αντικαθιστά πλήρως 
όλα τα καθημερινά. Εντυπωσιακό εί-
ναι το κομμάτι με τα βαπτιστικά ρού-
χα, μεταξύ των οποίων και ένα από 
την Σμύρνη, αλλά και σπάργανα κι 
υφασμάτινες πάνες. Επίσης υπάρχει 
ένα, σπάνιο πλέον, χειμερινό αντρι-
κό παντελόνι, από μαλλί γίδας, με το 
απαραίτητο μακρύ εσώρουχο-βράκα 
αλλά και η κάπα ή γαμπάς. Τέλος στο 
κέντρο της έκθεσης ήταν μια φωτο-
γραφία από εορτασμό στα Μυρτίδια, 
που χρονολογήθηκε με ασφάλεια με-
ταξύ 1892-1894. Οι πληροφορίες που 
μας απέδωσε τόσο για το σπαλλέτο 
όσο και για την βράκα, αλλά και γε-
νικά για το ρούχο στα παλιά Κύθηρα, 
υπήρξαν ανεκτίμητες. Η συγκεκρι-

μένη θα αποδοθεί στο Ιστορικό Αρ-
χείο Κυθήρων, ώστε να αποτελέσει 
τμήμα του -νέου- φωτογραφικού 
αρχείου, ενώ αντίγραφο θα υπάρχει 
στην Συλλογή.

Όπως προαναφέραμε τα ρούχα 
αυτά υπάρχουν αλλά δεν είναι εφι-
κτό να τα δει κανείς στην Συλλογή, 
λόγω της στενότητας του χώρου. 
Από την άλλη μια θεματική έκθεση, 
όπως αυτή που πραγματοποιήσαμε, 
δεν είναι δυνατόν να διαρκεί μεγάλο 
διάστημα, αφού τόσο η προετοιμασία 
της όσο και η εκτέλεσή της περιορί-
ζονται από τις μηδαμινές δυνατότη-
τες της Συλλογής και την εθελοντική 
ενασχόληση. Ελπίζουμε πως οι φωτο-
γραφίες, που συνοδεύουν το άρθρο, 
δίνουν μια ιδέα  για την ποικιλία της 
πολιτιστικής μας παράδοσης και την 
προσπάθεια διάσωσής της.

Το ρούχο στα παλιά Κύθηρα
Νικόλαος Δ. Λουράντος

¢IKH°OPIKO °PAºEIO
KøN/NOY KA§§I°EPOY
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Πάνω, φωτογραφία από την εκδήλωση και κάτω η αίθουσα εστίασης 
ανακαινισμένη και με νέα έπιπλα λίγες μέρες πριν τη λειτουργία της.

Με τη γνωστή παράκληση του Δεκαπενταύγουστου έγινε κι εφέτος η καθιερωμένη εκδήλω-
ση στο Γηροκομείο με την παρουσία του Μητροπολίτη κκ Σεραφείμ, του ομογενούς κ. Καλλίνι-
κου, ο οποίος προσφέρει πολλά στο ίδρυμα αυτό. Μίλησε ο πρόεδρος του Τριφυλλείου Ιδρύ-
ματος κ. Εμμ. Καλοκαιρινός και οι Κυθήριοι που παραβρέθηκαν διαπίστωσαν ότι έγινε πλήρης 
ανακαίνιση της αίθουσας ενδιαίτησης των τροφίμων (με δαπάνη του Ιδρύματος). Σύμφωνα με 
όσα ανεφέρθησαν τον επόμενο χρόνο αναμένεται να ξεκινήσει η σταδιακή ανακατασκευή και 
ανακαίνιση όλων των δωματίων του Γηροκομείου, ενός αναγκαίου αλλά πολυδάπανου έργου  
για την κάλυψη των δαπανών του οποίου θα αξιοποιηθούν δωρεές, αλλά κύρια θα γίνει προ-
σπάθεια να εξοικονομηθούν πόροι από αξιοποίηση περιουσιακών στοιχείων.

Η  π α ρ ά κ λ η σ η  σ τ ο  Γη ρ ο κ ο μ ε ί ο

! ΤΟ ΤΕΛΕΥΤΑΙΟ  περίπτε-
ρο αναψυχής στο δρόμο Χώρας-
Καψαλίου είχε ανεγερθεί, όπως 
και τα άλλα δύο από τον αείμνη-
στο γιατρό Νικ. Κασάπη, ο οποί-
ος το είχε αφιερώσει στη σύζυγό 
του Φραντζέσκα και είχε τοπο-
θετηθεί και πινακίδα με το όνομά 
της. Αργότερα η Κοινότητα επι-
σκεύασε το περίπτερο, το ενοι-
κίασε (σήμερα λειτουργεί εκεί το 
μπαρ «Κούκος») και η πινακίδα 
αφαιρέθηκε. Μας το επεσήμανε 
ο αειθαλής Εμμ. Δαπόντες και 
η παράκληση (και συνάμα υπο-
χρέωση) προς το Δήμο είναι να 
επανατοποθετήσει την πινακίδα 
ως ελάχιστη τιμή στη μνήμη του 
δωρητή.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο 5.900 
τ.μ., άρτιο και οικοδομήσι-
μο,  εντός ζώνης οικισμού 
Ποταμού Κυθήρων, θέση 
Γουρνιά, με πρόσοψη 90μ.
Τηλ. 27360 34212, 6973
405219
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¢OMNA KONTAPATOY
APXITEKTøN EM¶

Πολλά αξιοπαρατήρητα και άξια 
σχολιασμού είδαμε κι εφέτος το κα-
λοκαίρι στο νησί και θα αναφέρουμε 
όσα είδαμε, όσα μας επεσήμαναν 
και διαπιστώσαμε ότι είναι άξια μνεί-
ας και όσα συνέλαβε ο, ιδιαίτερα 
«παράξενος», φακός της μηχανής 

μας.
Στο Καψάλι ξαναείδαμε σκάφη 

να εισέρχονται μέσα από την οριοθε-
τημένη από σημαδούρες περιοχή για 
λουομένους και έμειναν εκεί μέχρι 
την επομένη να τους απομακρύνουν 
από το Λιμενικό, το οποίο όμως δεν 
έχει εδώ και χρόνια σταθερή παρου-
σία στο λιμάνι αυτό που προτιμούν τα 
σκάφη.

Το πρόβλημα της στάθμευσης 
ήταν, όπως κάθε χρόνο, έντονο με 
κύριες αιχμές τον Ποταμό, το Λει-
βάδι, το Καψάλι και την Καρβου-
νάδα, ενώ δεν έλειψε και από την 
Αγία Πελαγία και από άλλα χωριά. 
Τις Κυριακές στον Ποταμό γινόταν 
το αδιαχώρητο, αλλά λίγες φορές 
είδαμε άτομο να διευκολύνει την 
είσοδο και έξοδο στο ασφυκτικά 
γεμάτο πάρκινγκ. Τις υπόλοιπες όλα 
είχαν αφεθεί στην καλή διάθεση των 
οδηγών και όλοι μπορούμε να κα-
ταλάβουμε τι ακολούθησε. Ακόμη 
και τη γνωστή και πολύπαθη στρο-
φή στη Νότια είσοδο την έκλειναν 
σταθερά ασυνείδητοι οδηγοί, ενώ οι 
πεζοί χόρευαν για να γλυτώσουν τα 
πόδια τους. Και η Αστυνομία; Εντε-
λώς απούσα. Και δεν γνωρίζουμε, 
αν όσα μας ανέφερε ο Αντιπεριφε-
ρειάρχης κ Χατζηπέρος, ότι έφερε 
αστυνομικούς στο νησί, ήταν ακρι-
βή. Πάντως στα επίμαχα σημεία δεν 
τους είδαμε ποτέ! (Και επί τη ευκαι-
ρία. Δεν θέλουμε να πιστέψουμε όσα 
ακούστηκαν ότι η φετινή απουσία της 
Αστυνομίας οφειλόταν σε κακώς εν-
νοούμενες «παραινέσεις» τοπικών 
παραγόντων και επιχειρηματιών για 
να μην «ενοχληθούν» οι τουρίστες. 

Θα ήταν τραγικό αν ήταν αλήθεια!) 
Πάνω στο θέμα αυτό όμως, όπως και 
στην «επιδημία» να κλείνουν χώρους 
για …λογαριασμό τους πολλοί, όπως 
γράφουμε παρακάτω, μεγάλη ευθύ-
νη έχει ο Δήμος, ο οποίος οφείλει να 
λαμβάνει άμεσα μέτρα για αποτροπή 

παρόμοιων φαινομένων, τα οποία, με 
την αδιαφορία των αρχών θα εντα-
θούν και θα γίνουμε κάτι σαν κεντρι-
κές πλατείες στην Αθήνα. 

Στο Λειβάδι, αλλά και στον 
Ποταμό, έτυχε πολλές φορές να 
χρειασθούν γύρω στα 20΄ οι οδη-
γοί για να διασχίσουν το κέντρο σε 
μία διαδρομή που δεν χρειάζονταν 
πάνω από 3΄! Ειδικά τις ημέρες με 
το παζάρι διάφοροι οδηγοί σταμα-
τούσαν σε διπλές σειρές, έκλειναν 
διασταυρώσεις, στάθμευαν για ώρες 
πάνω σε αυτές και δημιουργούσαν 
μεγάλο πρόβλημα. Ακόμη και το 
δρόμο που οδηγεί στο Στραπόδι 
στη Νότια είσοδο του Λειβαδίου κα-
τάφεραν να κλείσουν ασυνείδητοι 

οδηγοί κάποιες φορές, ενώ απαι-
τούσαν να μείνουν σταθμευμένοι 
σε διπλή σειρά και να κλείσουν ή να 
δυσχεράνουν την κίνηση. Απλά για 

να πάρουν ένα σουβλάκι χωρίς να 
βγουν από το αυτοκίνητο! Την Αστυ-
νομία κι εδώ δεν την είδαμε ποτέ! 
(Για την ακρίβεια, πέρναγε που και 
που, αλλά δεν ασχολιόταν καθόλου 
με το πρόβλημα. Απλά τα περιπολικά 
εγκλωβίζονταν στην άναρχη κίνηση 
και έκαναν …..υπομονή). Και  μην 
αρχίσουν μερικοί να λένε ότι «καλλί-
τερα που δεν εμφανιζόταν», γιατί δεν 
είναι πάντα ανάγκη να εμφανίζεται 
και να «γράφει». Στις πλείστες των 
περιπτώσεων αρκεί να εμφανίζεται. 
Αλλά δεν την είδαμε ποτέ! (Αντίθετα 
έκανε κάπου-κάπου την εμφάνισή 
της σε …εύκολα σημεία κάνοντας 
ελέγχους για κράνη, ζώνες, ασφα-
λιστήρια κλπ. Σωστό, αλλά λίγο, γιατί 
εκεί που χρειαζόταν ήταν απούσα).

Στη Χώρα παραδόξως τα πράγ-
ματα ήταν κάπως καλλίτερα, καθώς 
υπάρχει μεγάλος χώρος στάθμευ-
σης. Παρά ταύτα, ειδικά τα βράδια, 
πολλοί στάθμευαν και από τις δύο 
πλευρές του δρόμου από και προς 
Καψάλι δυσκολεύοντας αφάνταστα 
τους διερχομένους. Μάλιστα εδώ 
παρατηρήσαμε και το εξής αμίμη-
το. Το βράδυ της 14ης Αυγούστου 
στάθμευσαν στο δρόμο μετά το Γυ-
μνάσιο και μέχρι το Δημοτικό πολλά 
αυτοκίνητα κλείνοντας εντελώς τη 
μία λωρίδα και αναγκάζοντας τους 
οδηγούς σε «ζογκλερικές» κινήσεις. 
Το παράδοξο. Την επομένη, έξι από 
αυτά τα οχήματα παρέμεναν εκεί 
μέχρι τις πρώτες μεταμεσημβρινές 
ώρες. Και το πλέον παράδοξο. Ήταν 
σε απόσταση λίγων δεκάδων μέτρων 
από το Αστυνομικό Τμήμα και δεν 

τους ενόχλησε κανένας. Δεν μπο-
ρείς να πεις. Η απόλυτη ευγένεια!

Στην Καρβουνάδα δεν χρεια-
ζόταν Αστυνομία, αλλά η πρόσληψη 

ενός ραβδούχου! Ναι, καλά δια-
βάσατε. Δεν μπορούσαν να σταθ-
μεύσουν στην πλατεία ή στα σημεία 
που δεν υπήρχε σοβαρό πρόβλημα, 
αλλά ήθελαν όλοι να μείνουν ακρι-
βώς πάνω στη στενή στροφή για να 
μην …κουραστούν να περάσουν στα 
καταστήματα απέναντι. Τι να πεις. Για 
να πούμε την αλήθεια, σε μερικές 
περιπτώσεις, όπως αυτή, χρειαζόταν 
ένας αστυνομικός όλη την ημέρα, 
ίσως δε ένας αστυνομικός για τον 
καθέναν από μας, αφού, μόλις άφη-
νε ο ένας τη θέση πάνω στο πεζο-
δρόμιο, αμέσως έφθανε ένας άλ-
λος. Και το έμαθαν και οι ξένοι και 
έκαναν το ίδιο! Τους …εκπαιδεύουμε 
γρήγορα!

Εκείνο όμως που έκανε εντύ-
πωση σε πολλούς είναι ότι αυξάνε-
ται εκθετικά ο αριθμός των πολιτών 
που αποφασίζουν μόνοι τους τι θα 
κάνουν, όχι για να πεισθούν οι αρχές, 
Δήμος και Αστυνομία, να λάβουν τα 
ενδεικνυόμενα μέτρα, αλλά για να 
εξασφαλίσουν οι ίδιοι χώρους στάθ-
μευσης για τους εαυτούς τους και 
τους πελάτες τους. Έτσι προμηθεύ-
τηκαν τις γνωστές κορίνες και όσοι 
δεν διέθεσαν χρήματα γι’  αυτές έβα-
ζαν γλάστρες, τσιμέντωναν ζάντες, 
ξάπλωναν παλιοκαρέκλες και εύρι-
σκαν πλείστες άλλες μεθόδους για 
να αποτρέπουν τους …άλλους να 
σταθμεύσουν εμπρός από τα σπίτια 
τους ή τις επιχειρήσεις τους. Για να 
πούμε και του στραβού το δίκιο σε 
μερικές περιπτώσεις έπρεπε να είχε 
απαγορευθεί η στάθμευση, αλλά δεν 
έγινε. Όμως και σε αυτές που έγινε 
και έβαλαν σήματα (Ποταμός, Λει-
βάδι κλπ) δεν τα τηρούσε κανένας 
και καμία αρχή δεν ήταν εκεί για να 
επιβάλλει την εφαρμογή των όσων 

επιτάσσουν τα σήματα της τροχαί-
ας. Άρα επικράτησε η …αυτοδικία 
και έκανε ο καθένας τον τροχονόμο 
και ό,τι του κατέβαινε στο κεφάλι. 
Φυσικά σε πολλές περιπτώσεις την 
ευθύνη την είχε ο Δήμος, που άφη-
νε ανενόχλητους όσους έκαναν τα 
παραπάνω. Θα πείτε δεν έχει Δη-
μοτική Αστυνομία, την άλλη Αστυ-
νομία δεν την βλέπαμε συχνά ή 
μάλλον καθόλου, οπότε βράστε τα. 
Γιατί ωραίες είναι οι γλάστρες, αλλά 
η τοποθέτησή τους εκεί που θέλει ο 
καθένας αποτελεί μία μορφή αυτοδι-

κίας. Π.χ. στο Καψάλι, που οι θέσεις 
στάθμευσης στο παραλιακό μέτωπο, 
νόμιμες και μη, δεν είναι πάνω από 
40, οι γλάστρες αντικαθιστούσαν τις 
ρυθμίσεις, ενώ είδαμε και το αμίμη-
το (που στην Αθήνα είναι συχνό) να 
βάζουν μηχανές και μηχανάκια για 
να «κρατούν θέση» στα αυτοκίνητα, 
άγνωστον δε αν υπήρχε και ….αντί-

Για γέλια και για κλάματα ή προς γνώσιν και συμμόρφωσιν

Οριοθέτηση ιδιωτικού χώρου στάθμευσης εν αγνοία του Δήμου.

Βανδαλισμός στην τουαλέτα στην Πλ. Άμμο. «Συγχαρητήρια» στον καλό άν-
θρωπο που έμαθε να καταστρέφει! (Φωτ. από FB)

Ένα από τα δύο υπερσύγχρονα απορριμματοφόρα που θα εκσυγχρονίσουν 
τον πανάρχαιο στόλο του Δήμου.

Η μοτοσυκλέτα «κρατά θέση» για 
κάποιον τυχερό ή προνοητικό!
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τιμο! Άλλοι πάλι οριοθετούσαν με 
μπογιά το δρόμο ή το πεζοδρόμιο 
για να εξασφαλίζουν θέση και άλλοι 
έβαζαν ζάντες με …τσιμέντο για να 
κλείνουν θέσεις και να πουλάνε την 
πραμάτεια τους (Ποταμός). Εννο-
είται ότι δεν τους εμπόδισε κανείς 
και ποτέ. Τρελοκομείο. Ευτυχώς (ή 
δυστυχώς  για τους επαγγελματίες) 
αυτό γίνεται για 1-2 μήνες, πάντως 
δεν παύει να είναι τρελοκομείο και 
χωρίς κανείς να τολμά να βάλει και 
σ’ αυτό κανόνες, ενώ, παρά το ό,τι 
«βολεύει» μερικούς οι περισσότεροι 
δυσανασχετούν με αυτή τη μορφή 
ασυδοσίας..

Πάνω στο θέμα της κίνησης των 

αυτοκινήτων. Ειδικά τη νύχτα δύ-
σκολα κυκλοφορούσε κανείς στους 
δρόμους χωρίς να τον τυφλώνουν 
φώτα ή να διακινδυνεύει από άσχε-
τους οδηγούς, που κινούνταν στη 
μέση του δρόμου αφήνοντας τους 

άλλους να …ισορροπούν στα χα-
ντάκια. Πολλές φορές επίσης, διε-
ρωτήθηκαν πολλοί αν όλοι αυτοί 

που κυκλοφορούσαν με πανάρχαια 
σαράβαλα ή χωρίς να ακολουθούν 
κανέναν κανόνα, είχαν άδεια οδή-
γησης. Για ασφάλεια, αν ρωτήσου-
με μάλλον θα γελάσουν ακόμα και 
οι πέτρες! Μήπως όμως τους έκα-
νε και κανείς έλεγχο ακόμη και γι΄ 
αυτό το αυτονόητο; Επίσης πλήρης 
ήταν η ασυδοσία στον τομέα της τα-
χύτητας, του θορύβου και πολλών 
άλλων. Αστυνομία πουθενά και σε 
δρόμους με όριο τα 30χλμ έβλεπες 
να τρέχουν με 80-90 μέσα σε οικι-
σμούς, με θύματα κυρίως τις γάτες, 
ενώ σε χωριά με τα καταστήματα 
γεμάτα από κόσμο σού έσπαζαν τ΄ 
αυτιά οι θόρυβοι των εξατμίσεων. Να 

υποθέσουμε ότι η τοπική Αστυνομία 
δεν έχει συσκευές μέτρησης ταχύτη-
τας, ντεσιμπελόμετρα και άλλα; Αλλά 
και πού να βρεις Αστυνομία! Και στον 
τομέα της οδικής ασφάλειας πάντως 
δεν έλειψαν τα ατυχήματα. Και καλά 
όσα αφορούσαν υλικές ζημιές. Στις 
22 Αυγούστου είχαμε και ένα θανα-
τηφόρο τροχαίο λίγο έξω από τα Πι-
τσινιάνικα, προς Μαραθέα. Ένα μη-
χανάκι με οδηγό ένα νεαρό 22 ετών 
Πολωνικής καταγωγής ξέφυγε από 
την πορεία του, έπεσε σε τοίχο με 
αποτέλεσμα το σοβαρό τραυματισμό 
των δύο επιβαινόντων εκ των οποίων 
ο οδηγός μία μέρα αργότερα έχασε 
τη μάχη με τη ζωή. Αξιοσημείωτη 
λεπτομέρεια ότι, την ίδια μέρα, πριν 
από 15 περίπου χρόνια, ο πατέρας 
του, οδηγώντας φορτηγό έπεσε σε 
γκρεμό στα Κύθηρα με αποτέλεσμα 
να σκοτωθεί, αλλά  ο γιος του, που 
επέβαινε στο αυτοκίνητο δεν έπαθε 
τίποτα για να χάσει τη ζωή του φέτος 
κατά παρόμοιο τρόπο. 

Όσον αφορά τα σκουπίδια τώρα. 
Τον Αύγουστο έγινε πάλι το γνωστό, 
καθώς οι κάδοι γέμιζαν πριν προ-
λάβουν τα απορριμματοφόρα  να 
τους αδειάσουν. Φυσικά τα απορ-
ριμματοφόρα δεν επαρκούν και, 

με το πρόγραμμα της Περιφέρειας 
Αττικής, ο Δήμος παρέλαβε δύο ολο-
καίνουργια, αλλά αυτά θα πάρουν 
πινακίδες αυτό το μήνα. Ως τότε 
έμειναν με τα δύο… αρχαία. Το ένα 
που δάνεισε ο Δήμος Καλλιθέας 
και ένα που είναι για το… Μουσείο, 
αφού λειτουργεί από το 1993!! Πάλι 
καλά. (Και το επαινετέο. Μόλις δημο-
σιεύθηκε ηλεκτρονικά η ανεύρεση 
μιας άγνωστης χωματερής στο Λει-
βάδι είχαμε άμεση παρέμβαση του 
Αντιδημάρχου κ. Κατσανεβάκη που 
καθάρισε το χώρο). Εκεί που δεν 
υπήρχε… σωτηρία είναι με τους δί-
δυμους καδίσκους που τοποθέτησε 
πριν ένα-δύο χρόνια ο Δήμος κατά 
παράκλησιν τοπικών συλλόγων και 
επιχειρήσεων, που υποσχέθηκαν να 
τους αδειάζουν με δική τους φρο-
ντίδα. Δεν ξέρουμε με πόσους και 
ποίους ο Δήμος συμφώνησε αυτή 
την εργασία, όμως θα έπρεπε να 
γνωρίζει ότι όλοι είναι «καλοί» στις… 
υποσχέσεις, λίγοι όμως στην πράξη. 
Και παρά το γεγονός ότι είχε ξεκα-
θαρίσει εξ αρχής ότι δεν έχει προσω-
πικό για αποκομιδή των σκουπιδιών 
των καδίσκων, τους έβαλε και τώρα 
βρέθηκε να εξηγεί στο… facebook 
τις συμφωνίες. Άδικος κόπος. Αν 
είχε εξασφαλιστεί προσωπικό για 
τους καδίσκους αυτούς, καλά. Αν 
όχι –όπως και έγινε- οι καδίσκοι 
έμεναν γεμάτοι σκουπίδια για μέρες 
και ο κόσμος που τα έβλεπε δεν 
καταλάβαινε από… συμφωνίες κυ-
ρίων! Αφήστε που κι εδώ βρέθηκαν 
οι έξυπνοι που κρεμούσαν στους 
καδίσκους σακούλες με σκουπίδια 
γιατί βαριόντουσαν να τα πάνε λίγο 
παρακάτω στους κάδους. Εδώ είναι 

Βαλκάνια! Δεν το ήξερε κανείς;   Ο 
πολιτισμός, εκτός των άλλων, θέλει 
και Παιδεία. Σε όλους!

Αφήσαμε τελευταίο το θέμα 
του εντόπιου…. «Ρουβίκωνα», ο 
οποίος είχε εμφανιστεί και πέρσι 
και γράψαμε σχετικά, όταν είχαμε 
δολιοφθορές στη Χώρα στο δημο-
τικό φωτισμό, αλλά και σε ιδιωτικά 

αυτοκίνητα. Εννοείται ότι δεν έγι-
νε τίποτε, είναι αμφίβολο δεν αν 
ερεύνησε κανείς. Φέτος το κακό 
επανήλθε, έγιναν αρκετές δολιο-
φθορές σε Ι.Χ. και σπίτια στη Χώρα, 
όπως πέρσι, αλλά πάλι όλα έμειναν 
στις κουβέντες, κανείς δεν προ-
χώρησε παραπέρα περιμένοντας 
κάποιον άλλον να βγάλει το φίδι 
από την τρύπα ως συνήθως και με 
αποτέλεσμα να επωάζεται το… αυγό 
που σίγουρα θα φέρει πολλά άλλα 
«φίδια». Και το κακό είναι ότι όλοι 
λένε μεταξύ τους ότι «ξέρουν ποίοι 
είναι στον εντόπιο Ρουβίκωνα». Αν 
δεν μιλάνε καλά να πάθουν κι αυτοί 
και όλοι μας. Όταν έρθουν τα πιο 
σοβαρά να δούμε τι θα λένε. Στον 
Ποταμό από την άλλη τα έβαλαν 
με τα τζάμια στο παλιό Νοσοκομείο 
και κάθε βράδυ σημάδευαν και τα 
έσπαγαν. Στην Αγία Πελαγία κάποια 
καλόπαιδα βάλθηκαν να μιμηθούν 
τους περσινούς δολιοφθορείς στην 
πλατεία της Χώρας και έσπασαν τα 
φωτιστικά σήματα του περιβόλου 
του ναού. «Πρόοδο» σε όλα σύμφω-
να με την ειδησεογραφία!

Η γνωστή «διαβολοστροφή» στον Ποταμό που ταλαιπωρεί τους οδηγούς, 
αλλά ουδέν μέτρο έχει ληφθεί.

Στάθμευση στο δρόμο με κλείσιμο της μίας λωρίδας κάτω από το Γυμνάσιο 
στη Χώρα!

Άλλος ένας σκουπιδότοπος στο Λειβάδι, τον οποίο καθάρισε άμεσα ο Αντι-
δήμαρχος κ. Κατσανεβάκης, μόλις έλαβε γνώση.

! ΣΥΜΦΩΝΑ με πληροφο-
ρίες που δεν έχουν επιβεβαιωθεί 
μέχρι στιγμής, είναι όμως αξιόπι-
στες, αναμένεται να ληφθούν 
δύο μέτρα που θα συζητηθούν 
αρκετά. Το πρώτο αφορά τους 
δασικούς χάρτες, οι οποίοι, 
έγιναν με τον πλέον πρόχειρο 
τρόπο και με τη χρήση αεροφω-
τογραφιών από το 1945, αλλά με 
κριτήριο αυτές του 2008, οπότε 
στα Κύθηρα π.χ., εκτός από χι-
λιάδες στρέμματα χερσωμένων 
αγρών βγήκαν «δασικά», λιμάνια, 
δρόμοι, πλατείες και μόνο η 
….θάλασσα τη γλύτωσε. Ανα-
μένεται, λοιπόν, νομοθετική ρύθ-
μιση που θα επαναφέρει τη δια-
δικασία εξ αρχής για να λυθούν 
όσα προβλήματα δεν λύθηκαν 
με τη διαδικασία που έχει ακο-
λουθηθεί μέχρι τώρα. Το δεύτε-
ρο μέτρο αφορά τον καθορισμό 
χρήσεων γης, κάτι που είναι ανα-
γκαίο να γίνει για να ακολουθή-
σει ο χωροταξικός σχεδιασμός. 
Δύσκολα πράγματα και να δούμε 
αν και με ποίο τρόπο θα τρέξουν.

! ΠΟΛΛΕΣ οι εκδηλώσεις 
του καλοκαιριού, πολλές από 
τις οποίες είχαν μία εξαιρετική 
ποιότητα, που ενθουσίασε τους 
επισκέπτες που τις παρακο-
λούθησαν. Παραφωνία ήταν η 
ασυνεννοησία μεταξύ των διορ-
γανωτών, πολλοί από τους οποί-
ους καθόριζαν τις ημερομηνίες 
χωρίς να λαμβάνουν υπ’  όψιν 
τους άλλες εκδηλώσεις που εί-
χαν προαναγγελθεί. Αποτέλεσμα 
να έχουμε κάποιες φορές δύο 
ή και τρεις εκδηλώσεις την ίδια 
μέρα και ώρα, έτσι που κάποιοι 
που ήθελαν να τις παρακολου-
θήσουν όλες να αδυνατούν. Ένα 
ακόμη πρόβλημα ήταν ότι μερι-
κές εκδηλώσεις έμειναν  άγνω-
στες στο κοινό λόγω κακής ενη-
μέρωσης από τους διοργανωτές. 
Ακόμη μεγάλη επιτυχία είχαν και 
οι καθιερωμένοι χοροί, οι οποίοι, 
επίσης αυξάνονται με αποτέλε-
σμα τις διαμαρτυρίες των επιχει-
ρήσεων, που βλέπουν τα χωριά 
στα οποία δραστηριοποιούνται 
να ερημώνουν με τους χορούς, 
τους οποίους θεωρούν κάτι σαν 
αθέμιτο ανταγωνισμό. Φυσικά 
καμία λύση δεν φαίνεται να υπάρ-
χει στον τομέα αυτόν και, όσο 
θα αυξάνουν οι χοροεσπερίδες, 
τόσο θα εντείνεται η γκρίνια των 
επιχειρήσεων, που περιμένουν 
ένα δίμηνο για να καλύψουν ένα 
χρόνο υπολειτουργίας ή μη λει-
τουργίας.

! ΜΕΓΑΛΟΣ θόρυβος έγινε 
με την «επιστράτευση» σκάφους 
του Λιμενικού για τη μεταφορά 
ενός βουλευτή στην Εύβοια για 
την πυρκαγιά. Και πολύ σωστές 
ήταν οι αντιδράσεις. Το Λιμενικό, 
όπως και όλες οι Δημόσιες Υπη-
ρεσίες, έχουν συγκεκριμένους 
σκοπούς και συγκεκριμένη απο-
στολή. Όσοι βουλευτές ή οποιοι-
δήποτε άλλοι παράγοντες και 
αξιωματούχοι θέλουν να πάνε 
κάπου για τις δουλειές τους ή την 
προβολή τους οφείλουν να πλη-
ρώνουν από την τσέπη τους τη 
μεταφορά τους και να αφήσουν 
Λιμενικό, Αστυνομία και λοιπές 
υπηρεσίες ήσυχες να επιτελούν 
την αποστολή τους.

Ναι, να μην σταθμεύουν εδώ. Ποιός 
όμως πρέπει να καθορίζει τις απαγο-
ρεύσεις; Ο Δήμος ή ο καθένας μας;
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Στις 8 Αυγούστου στο θέατρο Ζεί-
δωρος στο Καψάλι το ΚΙΠΑ παρουσί-
ασε το γνωστό έργο του Διονυσίου 
Σολωμού «Η γυναίκα της Ζάκυθος», 
ένα από τα δύο μόνο πεζά έργα του 
εθνικού μας ποιητή. Η έκπληξη της 
παρουσίασης αυτού του δύσκολου 
έργου ήταν ο ….ηθοποιός Γιώργης 
Κασιμάτης-Δρυμωνιάτης, (οικονομο-
λόγος, ορκωτός ελεγκτής, επιχειρη-
ματίας, ποιητής, συγγραφέας, παρα-
γωγός γεωργικών προϊόντων και τώρα 
ηθοποιός) που πήρε πάνω του όλες 
τις δυσκολίες της απόδοσης ενός μο-
νόπρακτου στο οποίο ήταν ο μοναδι-
κός ηθοποιός στον εμβληματικό ρόλο 
του μοναχού Διονυσίου, ο οποίος 
περιέγραφε τις αντιφάσεις από δύο 
διαφορετικές κοινωνίες, αυτής των 

αγωνιζομένων Ελλήνων για την ελευ-
θερία και ειδικά τους πολιορκημένους 
του Μεσολογγίου και αυτής των «βολε-
μένων» στην ασφαλή υπό την Αγγλική 
προστασία Ζάκυνθο.

Στην αρχή της εκδήλωσης ο πρόε-
δρος του ΚΙΠΑ Γιώργος Π. Κασιμάτης, 
τ. Διευθυντής του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου, παρουσίασε τους άξονες της 
πολιτικής του Ιδρύματος με τη συνέχι-
ση του μεγάλου έργου των μονοπα-
τιών, με την έναρξη της αξιοποίησης 
των φαραγγιών στα Κύθηρα και με την 
ενίσχυση πολιτιστικών εκδηλώσεων, 
όπως το έργο του Σολωμού που παρου-
σιαζόταν στη συγκεκριμένη εκδήλωση. 
Τη σχέση του Σολωμού με τα Κύθηρα 
και την εισαγωγή στο δύσκολο έργο 
του που παρουσίασε ο Δρυμωνιάτης, 

ανέλαβε η Ελένη Χάρου-Κορωναίου 
και την διεκπεραίωσε όπως πάντα με 
επιτυχία. Το θεατράκι κατάμεστο, ο 
κόσμος άφωνος από την εκπληκτική 
παράσταση που έδωσε ο Δρυμωνιάτης 
υπό την καθοδήγηση του σκηνοθέτη 
Άγγελου Μαρίνου και τα Κύθηρα έδω-
σαν για μία ακόμη φορά τον τόνο της  
ισχυρής παρουσίας του πολιτισμού 
στις εκδηλώσεις τους. Τα σκηνικά του 
έργου είχε η Μαρία Λεκκάκου, την 
παραγωγή το σωματείο ΕΛΕΥΣΙΣ ΚΑΙ 
ΥΔΡΑΝΗ και το υποστήριξε ο Δήμος 
Κυθήρων με χορηγούς επικοινωνίας  
το Tsirigo FM και την εφημερίδα ΚΥ-
ΘΗΡΑΪΚΑ.

Και μία προσθήκη-
υπενθύμιση.

Το πρώτο σατιρικό ποίημα του Γ. 
Δρυμωνιάτη δημοσιεύθηκε τον Απρί-
λιο του 1990 στην εφημερίδα ΚΥΘΗ-
ΡΑΪΚΑ και το παραθέτουμε στη συ-
νέχεια. Επίσης το πρώτο διήγημά του 
στη σειρά Κουριόζικες Τσιριγώτικες 
Διηγήσεις, με την Κυθηραϊκή ντοπιο-
λαλιά, δημοσιεύθηκε επίσης στην ίδια 
εφημερίδα. Και όλα τα διηγήματα της 
σειράς εκδόθηκαν σε βιβλίο με τον 
ίδιο τίτλο από την εφημερίδα και ήταν 
το πρώτο βιβλίο του Δρυμωνιάτη. Μία 
απλή υπενθύμιση για να μην ξεχνάμε 
και μία ευχή να βγάλει πολλά βιβλία και 

να γράψει άπειρα ωραία ποιήματα. Και 
τώρα το ποίημα. 

Υπεράνω ποταμών
Τρύπα ‘δω και τρύπα ‘κει, 
τρύπησαν όλη τη γη 
για να βρουν νεράκι.
Μα στο κατακαλόκαιρο,
 στο δικό μου το χωριό 
γίναμε κοράκοι.

Είπαν πως εκεί ψηλά 
το νεράκι δεν τσουλά, 
δεν μπορεί να φτάσει.
Κι έτσι μένει το νερό 
και μας στέρνουν τον αφρό 
να μας ξεδιψάσει.

Ξεφυσά ολημερίς, 
σα γουρούνα ευτραφής, 

η δική μου βρύση.
Κι ο αέρας που περνά 
το ρολόι μου σβουρνά 
και μ’ έχει μαδήσει.

Μα ελπίζω προσεχώς 
θα φανεί επιτυχώς 
ο πολύς Περάτης. 
Και θα γίνει ο Δρυμών,
 υπεράνω ποταμών, 
ποταμός Ευφράτης.

Γ. Δρυμωνιάτης.
Και σ’ άλλα με υγεία και να μην 

ξεχνάμε ότι η σατιρική δουλειά του 
Γιώργη είναι ισάξια της λυρικής και 
πλησιάζει τους μεγάλους του είδους 
και πρώτα τον δικό μας Γεώργιο Σου-
ρή. Ίσως να μην ζούμε τότε, όμως 
αυτό θ’ αναγνωρισθεί σίγουρα και 
θα τον εντάξει εκεί που αξίζει.      «Κ»

Η γυναίκα της Ζάκυθος κι ο Γ. Κασιμάτης-Δρυμωνιάτης
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Ασφαλώς ανάμεσα σε όσους 
έχουν προσφέρει τόσο πολλά σε 
αυτόν τον τόπο εξέχουσα θέση 
κατέχει ο Δημήτρης Κόμης, ο 
οποίος επί μακρά σειρά ετών 
προσέφερε ανεκτίμητες υπηρε-
σίες στον τόπο από τη θέση που 
είχε σε όλα σχεδόν τα Κυθηραϊκά 
σωματεία με πλέον σημαντική 
αυτήν στο Τριφύλλειο Ίδρυμα. 
Ακόμη και το πατρικό του σπίτι 
στον Ποταμό κληροδότησε στο 
ίδρυμα, στο οποίο τόσα πολλά 
προσέφερε. Το Τριφύλλειο είχε 
εντοιχίσει πλάκα στην οικία αυτή, 
πρόσφατα δε προχώρησε στην 
επισκευή της και την ενοικίασή 
της, έτσι ώστε να διατηρηθεί σε 
καλή κατάσταση. Η φωτογραφία 
αυτή είναι από πρόσφατη επίσκε-
ψη του προέδρου και μελών του 
συμβουλίου στην οικία Κόμη για 
να διαπιστώσουν την επισκευή 
και συντήρηση που έγινε.

Τιμώντας τη μνήμη αυτών που πρόσφεραν ! Η ΠΡΟΣΦΑΤΗ περιπέτεια 
της Σαμοθράκης με τη διακοπή κα-
τακαλόκαιρο της ακτοπλοϊκής της 
σύνδεσης λόγω βλαβών και άλλων 
προβλημάτων της αναδόχου της 
γραμμής έδειξε μερικά πράγματα και 
σε μας για καταστάσεις που ζήσαμε 
στο σχετικά πρόσφατο παρελθόν και 
πόση αξία έχει να είναι μία εταιρεία 
αξιόπιστη, αλλά να είναι το ίδιο και το 
κράτος, αφού τα μικρά νησιά δύσκο-
λα καλύπτουν οικονομικά τις ανάγκες 
των εταιρειών μόνο με την επιβατική 
τους κίνηση. Τα ζήσαμε όλα αυτά, ας 
τα έχουμε απλά υπ’  όψιν μας, ειδικά 
όσοι μουρμουράνε συνεχώς και για 
όλα! 

! ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ του 
επικεφαλής της Αντιπολίτευσης 
στο Δήμο φιλοξενούμε σε αυτό 
το φύλλο, όπως είχαμε προ-
αναγγείλει και όπως έχουμε 
κάνει πολλές φορές στο παρελ-
θόν. Το τελευταίο αυτό ξεχνούν 
μερικοί άσπονδοι φίλοι μας και 
βγήκαν αμέσως να ρωτήσουν 
γιατί φιλοξενήσαμε συνέντευ-
ξη του Δημάρχου μετά την 
επανεκλογή του. Από πού να 
αρχίζαμε παλικάρια; Ή μήπως 
δεν ήταν αυτή η σειρά εκλογής; 
Μάλλον παράγινε με τις προκα-
ταλήψεις όσων τρώγονται με τα 
ρούχα τους.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο 1210 
τ.μ., οικοδομήσιμο, μέσα 
στον οικισμό και στον κε-
ντρικό δρόμο στα Λογοθε-
τιάνικα, απέναντι από το νέο 
σχολείο. Τηλ. 210 4280750, 
4525492 και 6932584855.
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Ελληνικές Μεσογειακές Γραμμές = δρομολόγηση πλοίου «Τασμανία» 
στη γραμμή Πειραιάς – Αυστραλία έως το τέλος του 1955.

1954: Όλη η Ελλάδα σε μεταναστευτικά κύματα ταξιδεύει προς Αυ-
στραλία. Ήταν τα χρόνια εκείνα μετά τον πόλεμο, όπου η φτώχεια μάστιζε 
την ελληνική ύπαιθρο. Κάπου 3.500 Κυθήριοι μετανάστευσαν στην Αυ-
στραλία.

Ο θείος μου Παναγιώτης Φαρδούλης μαζί με την σύζυγό του Πα-
ναγιωτίτσα Φαρδούλη και τη μικρή Βάσω την κόρη του, ήταν ένας από 
αυτούς.

Δεν γνωρίζω πολλά από την ζωή τους εκεί. Ξέρω μόνο ότι άνοιξε 
εστιατόριο όπου πουλούσε τηγανιτό ψάρι κι ακόμη ότι οι ντόπιοι τους 
υποτιμούσαν και δεν τους καλοδέχτηκαν.

Εκείνο που γνωρίζω όμως, είναι οι επιστολές που έστελνε η γιαγιά 
Βασιλική αφού εγώ τύχαινε να είμαι η αλληλογράφος. Θυμάμαι πάντα 
την αρχή: 

Αγαπημένα μου παιδιά Παναγιώτη – Παναγιωτίτσα, Βάσω και Νίκη. 
Έρχομαι πρώτα να ρωτήσω για την καλή σας υγεία, καθώς και εδώ όλοι 
είμαστε καλά. 

Σας χαιρετώ η μητέρα σας Βασιλική.
Οι θείοι μου Παναγιώτης και Παναγιωτίτσα πρόκοψαν στην Αυστρα-

λία. Έκαναν περιουσία, σπίτια, σπούδασαν τα παιδιά τους. Πάντα η γιαγιά 
Βασιλική καμάρωνε γι’ αυτούς.

Η οικογένεια Παναγιώτη Φαρδούλη έχει έρθει πολλές φορές στα 
Κύθηρα. Ήρθαν και τα παιδιά γνώρισαν το νησί, γνωριστήκαμε κι εμείς. 

Αγαπημένη μου θεία Μπομπώ, δεν προλάβαμε να γνωριστούμε και 
να ζήσουμε πολύ μαζί, αλλά είναι σαν να σε γνωρίζω πολλά χρόνια. Φα-
ντάζομαι την ζωή σου στο Βύθουλα, το σπίτι σου στα Τριφυλλιάνικα τη 
ζωή στην Αυστραλία.

«Κυρά των Αμπελιών που σ’ είδαμε – πίσω 
από το δίχτυ του πευκόδασου 
να συγυρίζεις με το χάραμα τα σπίτια
 των αητών και των τσοπάνων»
(Γ. Ρίτσος – Κυρά των Αμπελιών)

Αγαπημένη μου Κυρά, του Βύθουλα αντί να σ’ αποχαιρετήσω και 
επειδή είναι δύσκολο κι αυτό το αντίο θα προτιμούσα να σου αφιερώσω 
ένα τραγούδι της ξενιτιάς.

Αχ!
Να ‘μαν πουλί να πέταγα 
ψηλά στα κορφοβούνια 
ν’ αγνάντευα ολόγυρα 
στα μακρινά τα ξένα 
να ‘βλεπα την αγάπη μου.

Η ανηψιά σου Κωνσταντίνα Σαμίου

ΠΑΝΑΓΙΩΤΙΤΣΑ – ΜΠΟΜΠΩ ΦΑΡΔΟΥΛΗ

αυτόν, νικητές και ηττημένοι 
ας ξεπεράσουν όσα τους δί-
χασαν ή τους κρατούν μακριά 
και ας σκύψουν το κεφάλι να 
δουλέψουν για τον τόπο για 
τον οποίο κλήθηκαν να δο-
κιμάσουν και τις δικές τους 
δυνάμεις, τις όποιες γνώσεις 
τους και τις εμπειρίες τους. Εί-
ναι αναγκαίο για τον τόπο και 
δεν τους κοστίζει και τίποτα, 
αφού οι μετακινήσεις μεταξύ 
των παρατάξεων στις εκλογές 
δεν είναι ασυνήθεις και δεν 
οφείλονται μόνον σε κάποιες, 
αδιόρατες συνήθως διαφορές, 
που επικαλούνται γι’ αυτές οι 
υποψήφιοι.

Παναγιώτης και Χρυσούλα Βλαντή 1.000
Παναγιώτης και Καλομοίρα Κασιμάτη 200
Παύλος Εμμ. Βλαντής 200
Δημήτριος και Μαρία Βλαντή 200
Εμμανουήλ Δημ. Βλαντής 200
Παναγιώτης και Μαρία Βλαντή 100
Διονύσιος Δρακάκης 100
Ελένη Κυριακοπούλου 100
Γεώργιος Αντ. Βλαντής 100
Παναγιώτης και Μαργαρίτα Βλαντή 100
Michael Samios 150
Εμμ. Χριστόφορος 50
Δημήτριος και Μαρία Σαμίου 50
Γεώργιος Στάθης 50
Μιχάλης Πρωτοψάλτης 20

Δημ. Κασιμάτης 20
Themis 20

Η Εκκλησιαστική Επιτροπή και 
ο Σύλλογός μας ευχαριστεί πάντες 
τους παραπάνω δωρητές και εύχε-
ται όπως ο Άγιος Σπυρίδων χαρίζει 
σε όλους υγεία και χαρά. Επίσης 
ευχαριστεί θερμά όλους όσους πα-
ρέστησαν στην επιτυχημένη μεγάλη 
χοροεσπερίδα που οργάνωσε στις 
28 Ιουλίου ο σύλλογος και παρέστη 
πλήθος κόσμου που διασκέδασαν 
μέχρι τις πρωινές ώρες.

Δημ. Εμμ. Βλαντής

Δωρεές υπέρ Αγίου Σπυρίδωνος
στις Καλοκαιρινές (σε ευρώ)

! ΠΟΣΟΣ χρόνος πέρασε 
που γράφαμε για τα χάλια του αε-
ροδρομίου και την αδιαφορία του 
αρμόδιου υπουργείου να λάβει 
μέτρα για τα νερά που «λούζουν» 
τους επιβάτες όταν βρέχει ή να 
«ψήνονται» χωρίς κλιματισμό. 
Σύμφωνα με ενημέρωση του Δή-
μου εστάλη νέο έγγραφο στον 
νέο υπουργό και ήδη ελήφθη 
απάντηση. Αναμένουμε τη συ-

νέχεια, καθώς γίναμε μάρτυρες 
με τους επιβάτες να ψήνονται κα-
νονικά στην αίθουσα αναχωρή-
σεων, καθώς ο κλιματισμός δεν 
λειτουργεί εδώ και πολύ-πολύ 
καιρό. Ε, ας μην γίνουμε Ευρώπη 
και αμέσως!

! ΟΧΙ ότι έλλειψαν, αλλά 
ήταν λιγότερα από κάθε άλλη χρο-
νιά τα παράπονα για το νερό και 
σχεδόν όλα είχαν σχέση με προ-
βλήματα στο δίκτυο. Να τα λέμε κι 
αυτά.

Ένα γράμμα στην μνήμη της 
Αγαπημένη μας Νικολίτσα, 
Κάθε χρόνο, στις 6 του Δεκέμβρη, 

ενωρίς το πρωί, η Αναστασία φρόντιζε 
περίπου στην ώρα του καφέ, να μου 
τονίζει με έμφαση: Σήμερα, του Αγίου 
Νικολάου, γιορτάζει η Λίτσα. 

Οπωσδήποτε, γιόρταζαν δεκάδες 
φίλοι, όμως η Νικολίτσα του Γιάννη, η 
Λίτσα μας, κυριαρχούσε στη σκέψη μας, 
στην φρόντισή μας και στην αγάπη μας. 

Μία αγάπη και αλληλοεκτίμηση που 
διήρκησε περίπου σαράντα χρόνια, πε-
ρίοδο τεράστια, αν την μετράς, όχι με 
του χρόνου τις πραγματικές διαστάσεις 
αλλά με της ψυχής, της συγκίνησης και της εκτίμησης, τα μέτρα τα αν-
θρώπινα. 

Όμορφη, αξιοπρεπής, με ήθος και αρχές βαθύτατα Ελληνοχριστιανι-
κές, αγάπησε και αγαπήθηκε όσο της άξιζε και της έπρεπε. 

Ακριβώς τόσο, όσο η ρομαντική ποίηση ευλογεί και θωπεύει μέσα 
στους στίχους της. Αξιώθηκε όντως, αγάπης μοναδικής. 

Ανατρέχω στην μνήμη μου, τότε το 1975, στους καιρούς του αισιόδο-
ξου, στους χρόνους του νεανικού υπέρτατου και της προσδοκίας, τότε 
που ντύθηκα με δανεικό κουστούμι, για να πρωτοστατήσω σε ένα μυστή-
ριο ένωσης, τον γάμο σας, ευτυχισμένος και νηφάλιος, όσο ο πεπρω-
μένος χρόνος. 

Δεν με διαψεύσατε ποτέ. Βλαστήσατε μέσα από τους γιους σας, 
πορευτήκατε με ήθος, μέτρο και συνέπεια και δείξατε κυριολεκτικά σε 
όλους εμάς, την σημασία της υπομονής, της αγάπης και του υψηλού φρο-
νήματος. Ιδιαίτερα στους χρόνους της μεγάλης δοκιμασίας.

Αγαπημένη μας Λίτσα, 
Είμαι σίγουρος ότι στις 6 του Δεκέμβρη, στην γιορτή σου, το χώμα 

που αιώνια θα σε σκεπάζει στο Λειβάδι, το χωριό που ερωτεύτηκες και 
σε αγάπησε απέριττα και ουσιαστικά, θα δένεται σε σχέση μοναδική μαζί 
σου. 

Σαν τρόπαιο μοναδικό της σχέσης σου με τον τόπο μας, που στα νεα-
νικά σου χρόνια διάλεξες να ριζώσεις και να τιμήσεις. 

Εμείς, οι υπόλοιποι συμπορευτές σου, απορημένοι και έρημοι μπρο-
στά στα αδιανόητα, στα λίγα ή περισσότερα επόμενα χρόνια μας, θα σε 
θυμόμαστε και θα σε τιμούμε, όπως άξιζε στην όμορφη και ακέραια θεο-
λόγο, των φοιτητικών μας χρόνων. 

Αιωνία σου η μνήμη. 
Πάνος και Αναστασία Βάρδα

Η ΛΙΤΣΑ ΓΑΤΣΟΥ – ΚΑΛΛΙΓΕΡΟΥ

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο 6,5 στρ.
με πανοραμική θέα στην Αγία 
Αναστασία. Τιμή 120.000. τηλ.
6946 466820.

ΟΙΚΟΠΕΔΟ στο Μυλοπότα-
μο 2880 τμ πλησίον σχολεί-
ου πωλείται. Τηλ. 2114001574

! από σελ. 1
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Εις τα πολλά τα ύδατα που έβρεξε οφέτος,
στην υγρασία την πολλή, σ’ αυτήν ανυπερθέτως,
οφείλεται τ’ αυγάτισμα των μποντικών που τρώνε
τα πάντα και μας τα ‘καμαν άλλα των αλλωνώνε.
Δεν άφηκαν ανέγγιχτο κανένα περιβόλι!
Μα ‘κείνο που ερήμαξαν τελείως, οι διαόλοι,
αχ, τ’ ομορφοπερίβολο τ’ Αντρέα Κονταράτου,
Τριβόλου τε πασίγνωστου και μέγιστου πιλάτου,
τού το ερουκανίσανε τα τρωκτικά κι ακόμα
του φάγαν κι ένα σώβρακο που στέγνωνε στο δώμα.
Φαίνεται καταράστηκαν πολλοί τον Κονταράτο,
γι’ αυτό του επιτέθηκε το μποντικοφουσάτο.
Κι αυτός, καθώς καθότανε και έγραφε για μένα
ρίμες φορτσάτες και καυτές με λόγια παινεμένα,
δεν αντιλήφτηκε ευτύς την μποντικοσυντέλεια
και τού ‘φαγαν τ’ αγγούρι του κι όλα τα ντομαντέλια!
Μα να που μία πρωινιά μπαίνει στο περιβόλι
κι, ως είδε τον ορυμαγδό, του φύγανε οι κώλοι.
Τρέχει ντουγρού-δεν ξέρω που-σαράντα φάκες παίρνει
και με το ύφος εκεινού οπού… απ’ αυτό και δέρνει,
στένει τις φάκες ολωστά , κακό τους μαγειρεύει
και παρμεζάνα δυο κιλά για δόλωμα ξοδεύει.
Το πρώτο βράδυ –ευτυχής- ετσάκωσε σαράντα
και το ευθύς επόμενο τσάκωσ’ άλλους τριάντα.
Κι ήταν όλοι γλυκούληδες και τροφαντοί κι αφράτοι
και τού ‘λεγαν: «Συχώρα μας, πέρα στην Κονταράτη
πάαινε και αμόλα μας και δεν θα ξαναρθούμε
το ομορφοπερίβολο να περιποιηθούμε».
Καθώς είναι φιλόζωος, πού νά ‘βρει την καρδία
να περιλούσει με θερμό την μποντικομαφία;
Τον έπιασαν οι λύπησες, την μηχανάρα  παίρνει
για να τους πάει κάπου αλλού. Μα βγήκε η Ελένη
κι ως είδε τόσους όμηρους : « Καημένε δεν σε σώνει,
τρέχα και φέρε το τραχτέρ που το ‘χεις στο αλώνι».
Πήγε και πήρε το τραχτέρ, έζεψε την καρότσα:
«Τους ελυπόμαι , διάολε, που να τους δώσει γιότσα»
έλεγε και ξανάλεγε και νύχτα το φορτίο
επήγε και ξεφόρτωσε σε κοντινό χωρίο.
Δεν είμαι ακόμα σίγουρος, μα ψάχνω τα στοιχεία.
Λοπώς στην εδικήνε μου τσ’ άδειασε μπαμπακία.
Αλλ’ ευτυχώς έχω παπά εγώ, που μου ευλογάει
την μπαμπακία τρείς φορές τη μέρα που περνάει
απ’ όξω και ξανοίγει την και λίγο την αγιάζει
κι εύκολα Τρίβολος κανείς δεν τηνε πλησιάζει.
Όμως μπορεί να ‘ναι κι αλλιώς τα σχετικά τα νέα,
καθώς άλλοι τον είδανε που πήγε στη Βρουλέα
και έβαλε ανατροπή κι άδειασε την καρότσα,
καθότ’ είναι φιλόζωος, που να του δώσει γιότσα
και δεν του πήγαιν’ η ψυχή, δεν είχε αποκοτία
να περιλούσει με θερμό την μποντικομαφία.
Βεβαίως, τα μαγαρικά, μαγαρικά εμείναν
και σε δυο μέρες, σύσσωμα, ξανά τα τρωγοπίναν,
στ’ Αντρέα. Όπως έμαθα, γυρίσανε φορτσάτοι
κι εύκολα ξαναγίνανε, οι αχάριστοι, χορτάτοι,
καθώς του ερημάξανε απίδια κι αχτινίδια,
κι ως άκουσα , του φάγανε και κανα δυο… 
μπουρνέλλες.

γ.π.κ-δρ.

Μποντικοχρονέα

Σημείωση Τριβόλου: Ποιητική αδεία ο Δρυμωνιάτης έβαλε και λιγάκι σάλ-
τσα στην ποντικοσύναξη Κονταράτου. Γιατί όντως «εξόντωσε»  διά της παραπάνω 
μεθόδου τους αρουραίους του περιβολιού του, όμως τριάντα ήταν συνολικά και 
όχι σε ένα βράδυ. Δεν τους πήγε με το τρακτέρ, αλλά με τη μοτοσυκλέτα, δεν 
γύρισαν όλοι, ούτε τους πήγε στο Δρυμώνα, αλλά σε μέρος που δεν λέει για να 
μην τον … στυλιαρώσουν οι γειτόνοι. Επίσης καταξοδεύτηκε για να τους ταΐζει με 
την καλλίτερη παρμεζάνα και ξέρετε τι σημαίνει αυτό για τσιριγώτικη τσέπη, αλλά 
δεν πήρε δα και δύο κιλά. Ένα οχτακόσα και κάτι ήταν! Τα άλλα είναι όλα έτσι, 
όπως τα λέει ο σύντροφος αιδεσιμολογιώτατος του Ζείδωρου.

Κάνουν τα ράσα τον παπά;

Εσύ ο μέγας Τρίβολος
να μου γενείς παπάς;
Εσύ ο κατά Κούβελαν 
και ποιητής-λαπάς;
Εσύ ο πολυτάλαντος 
φίλος και συνεργάτης,
του λόγου ο ακάματος
 μα και της γης εργάτης 
ν’ αφήσεις τα εγκόσμια
διά την αγιαστούρα,
να ξαγορεύεις γράδες 
με λιβανομαστούρα;
Μεσ’ στο κατακαλόκαιρο 
ν’ αφήσεις το νησί μας
παπάς εις την Αμέρικα 
να πας με την ευχή μας,
τον Τραμπ και τη Μελάνια 
να τους χειροτονήσεις
και πίσω στο Τσιρίγο μας 
…Δεσπότης να γυρίσεις.
Τον πλανητάρχη πρόσεχε, 
είναι κακή παρέα
εις του Ατλαντικού, 
την από ‘κει μερέα.
Εις τα Μυρτίδια φέρε τους, 
Τσιρίγο να μυρίσουν
και τον πλανήτη ήσυχο 
κι ειρηνικό ν’ αφήσουν.

W.

Σεβασμιώτατε, κύριε δήμαρχε, κυρίες και κύριε! 
Ειλικρινά δεν έχω ιδέα γιατί με καλέσανε απόψε εδώ! Τι δουλειά έχω εγώ 
ανάμεσα στον τιτανοτεράστιο ποιητή Πάνο Φύλλη και τον εξαιρετικό Γιώρ-
γη Δρυμωνιάτη... 
Να με συγχωρείτε Σεβασμιώτατε αλλά θα το πω!
Αισθάνομαι σαν την.... πορδή!
Τέλος πάντων, θα προσπαθήσω! 
Και ότι προκύψει. 
Δε σας κρύβω ότι μου έπεσε βαρύ το όνομα!


Ένας αιώνιος, πολυτάλαντος έφηβος, γεμάτος αστείρευτο κέφι έτοιμος 
να υμνήσει, να ψυχαγωγήσει μα και να κατακεραυνώσει με την πένα του! 


Πέστε μου πατριώτες μου πού να τον κατατάξω;
Στου χρόνου το  κατάστιχο ως τι να τον εντάξω;
Να τον εντάξω ως ποιητή; Και πάλι λίγο θα 'ναι,
όσοι διαβάζουν φεϊς μπουκ μαγεύονται - μεθάνε!
Μέσα εις τα εσώψυχα μπαίνει και τριγυρίζει,
και τις καρδούλες τρυφερά θωπεύει και αγγίζει!
Να τον εντάξω ως λογιστή; Μα πώς ν' αρθρώσω λόγο;
‘πο μένα τον ανίδεο το μαντιναδολόγο!
Να τον εντάξω ως μουσικό; Γλυκά σε συνοδεύει
με μελωδίες Θεϊκές που γράφει και τις παίζει!
Να τον εντάξω ως στιχουργό; Εκεί ΄ναι το ταλέντο!
Σου φτιάχνει στίχο μονομιάς, σ' ένα μικρό μομέντο! 
Δύο πειράγματα του λες, να δεις ανέ θυμώνει,
κι αυτός γυρίζει στο λεπτό και πάραυτα στιχώνει!* 
Να τον εντάξω ηθοποιό; μπροστά του ωχρειούνε, 
ο Μπραντ ο Πιτ κι ο Κάπριο τι έχουν να μας πούνε; 
Αν πείτε για τραγουδιστής; Εκεί δεν πιάνουν μπάζα,
Πάριος, Μπάσης, και Ρουβάς, Γεώργιος Νταλάρας!
Και εις το ψάλσιμο καλός! Ψάλει στσί εκκλησίες... 
μα τόνε ψάλουνε κι αυτόν στο σπίτι οι κυρίες!
Είναι συνάμα συγγραφεύς, η πένα του (μιλάει)...
και εις σε κόσμους μαγικούς σε φέρνει και σε πάει!
Να τον εντάξω ως γεωργό;  Να τρέμετε αγρότες!
Βάνει μποστάνι ξερικό, έχει και δύο κότες.
Εχτές προχτές μου έλεγε... έβαλε μπαμπακία,
αλλά θαρρεί πως έκαμε μεγάλη μαλ@@@ α!
Έκαμε από όλα τα καλά, και κόκκινη τομάτα,
πολλά καρπουζοπέπονα γλυκά και μυρωδάτα!
Όλοι ‘πο δαύτα τρώγανε, να 'ναι καλή του ώρα,
κλέφτες πολλοί και ποντικοί, πήγαιναν αμπονώρα! 
Ένα πεπόνι τρώγανε τρεις - τέσσερες ζουρίδες, 
κι ακολουθούσαν ΄πο κοντά λαγοί και σαβραχίδες!
Έτρεχε μα δεν πρόκανε ούτε να δοκιμάσει,
ότι γλυκό και τρυφερό το είχανε δαγκάσει!
Κι όλα του τα μαζεύανε ατάκα και στον τόπο, 
κι έτσι τον απαλλάσσανε από μεγάλο κόπο!
Ήτανε χάρμα οφθαλμών να βλέπεις τα καημένα, 
τα πετεινά του ουρανού να είναι χορτασμένα!
Ένα ταλέντο τ' άφησα σαν τελευταίο.. τόνο, 
γιατί μου φέρνει μέσα μου ένα μεγάλο πόνο!
Είναι σε όλα του δεινός, ένας Κονκισταδόρος,
δεν είναι μόνο ποιητής, είναι και ριμαδόρος!
Εκεί με βρήκε στην καρδιά, κειά με πονεί με σφάζει,
μα τι να κάνω ο δύστυχος τώρα πια δεν αλλάζει!
Μου φέρνει πονοκέφαλο και μια μεγάλη ζάλη,
οι φτέρνες να ασηκωθούν να κρούουν το κεφάλι!
Είναι σε όλους σας γνωστό, ότι σ' αυτό το κράτος, 
τις ρίμες αποκλειστικά ποιεί ο Κονταράτος!
Αυτός είναι ο Γιώργης μας κι άλλο δε θα μιλήσω,
χρόνια πολλά του εύχομαι, και με αυτό θα κλείσω! 

Ανδρέας Λουράντος - Κονταράτος.
*Προσοχή στην ορθογραφία για να μην... παρεξηγηθούμε.

Γιώργης Κασιμάτης Δρυμωνιάτης!

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο 440τμ 
εντός οικισμού Λογοθετια-
νίκων, άρτιο και οικοδομήσι-
μο. Τηλ. 6946 466820
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Οι νεότεροι Τσιριγώτες αν ερω-
τηθούν τι είναι οι τροχαλές και χα-
λάστρες ασφαλώς δεν θα γνωρί-

ζουν ή θα τις γνωρίζουν ελάχιστοι. 
Οι παλαιότεροι τις γνώριζαν καλά, 
αφού τους δημιουργούσαν ουκ ολίγα 
προβλήματα και πολλές περιπτώσεις 
έφθαναν μέχρι τα δικαστήρια. χα-
λάστρες, λοιπόν, είναι κυρίως οι ξε-
ρολιθιές που στηρίζουν τα χωράφια 
και πέφτουν στο από κάτω χωράφι ή 

στο δρόμο. (Τροχαλές έλεγαν τους 
σωρούς από πέτρες που τις μάζευαν 
όταν καθάριζαν ένα χωράφι για να 

το καλλιεργήσουν, εδώ όμως θα μας 
απασχολήσουν αυτές με την πρώτη 
σημασία). Τις θυμηθήκαμε όταν τον 
Αύγουστο μία κυρία, οδηγώντας στον 
κεντρικό δρόμο έπεσε «θύμα» μίας 
χαλάστρας κοντά στο Κάτω Στρα-
πόδι, η οποία έπεσε πάνω στο αυτοκί-
νητό της και του έκανε αρκετή ζημιά. 

Το θέμα όμως είναι ποίος ευθύνεται 
για αυτές τις ζημιές και, κύρια, ποίος 
οφείλει να φροντίζει τους τοίχους αυ-

τούς από ξερολιθιά να μην πέσουν. 
Σύμφωνα με το νόμο ο τοίχος ανήκει 
σε αυτόν που κατέχει το υπερκείμενο 
χωράφι ή οικόπεδο  και αυτός οφεί-
λει να τον επισκευάσει. Παλαιότερα 
ο Δήμος είχε ξεκινήσει να ειδοποιεί 
τους ιδιοκτήτες να φροντίζουν για 
τις επισκευές, καθώς πολλοί δρόμοι 

έκλειναν, όταν έπεφταν οι τοίχοι και 
άντε να βρεις τους ιδιοκτήτες να τη-
ρήσουν όσα λέει ο δρόμος. Από την 

άλλη μεριά και ο Δήμος πού να βρει 
άκρη, όταν όλοι οι κύριοι δρόμοι 
έχουν χωράφια με ξερολιθιές που 
κινδυνεύουν να πέσουν στους διερ-
χομένους. Από την άλλη μεριά και οι 
δρόμοι που έχουν τοιχία και στηρίζο-
νται σε αυτά δημιουργούν παρόμοια 
προβλήματα, τόσο στους διερχο-
μένους, όσο και στους κατόχους των 
υποκειμένων ιδιοκτησιών, οπότε σε 
αυτή την περίπτωση ο Δήμος έχει την 
ευθύνη της επισκευής. Επειδή όσο θα 
περνούν τα χρόνια, τόσο θα εντείνο-
νται και τα προβλήματα, νομίζουμε ότι 
θα ήταν σκόπιμο να επιφορτισθούν οι 
τοπικοί πρόεδροι να εντοπίσουν τις 
περιπτώσεις με επικινδυνότητα, να 
ενημερώνουν το Δήμο και να απο-
στέλλεται επιστολή στους ιδιοκτήτες 
με την επισήμανση της ευθύνης τους 
για την επισκευή όσων τοίχων είναι 
επικίνδυνοι, το ίδιο δε οφείλουν να 
κάνουν και για τις περιπτώσεις που 
ο Δήμος έχει την ευθύνη. Ποίος πε-
ρίμενε ότι ανάμεσα στα όσα προβλή-
ματα των Δημοτικών αρχών θα ήταν 
και οι… χαλάστρες, όμως έτσι είναι, 
εμείς το επισημαίνουμε και απλά ας 
προσέχουν να μην τα κάνουν ….τρο-
χαλέα, όπως λέγανε οι παλαιοί για τις 
περιπτώσεις που τα πράγματα είχαν 
περιπλακεί επικίνδυνα!

Οι χαλάστρες και τα συνεπακόλουθα

Αριστερά μία «χαλάστρα» πολύ κοντά στη θέση του ατυχήματος. Δεξιά, στον κεντρικό δρόμο ο τοίχος εγκυμονεί μία νέα χαλάστρα.

Στις 24 Αυγούστου και ενώ στο 
νησί έπνεαν μελτέμια 7-8μπ εκδη-
λώθηκε τις βραδυνές ώρες πυρκα-
γιά στη θέση Βλυχάδα ανάμεσα σε 
Καλαδί με αφετηρία λίγα μέτρα από 
τη θάλασσα. Η φωτιά πήρε γρήγο-
ρα διαστάσεις λόγω των σφοδρών 
ανέμων και απειλούσε μεγάλες καλ-

λιεργημένες εκτάσεις στις πλησίον 
περιοχές, ενώ υπήρχε κίνδυνος να 
γίνει ανεξέλεγκτη. Γρήγορα ανέλα-
βε η Πυροσβεστική, ενώ έφθασε 
μικρό πεζοπόρο τμήμα 11 ατόμων 
με σκάφος του Λιμενικού και, λίγο 
αργότερα, με έκτακτο δρομολόγιο 
του «Πορφυρούσα» έφθασε και 

άλλη δύναμη με οχήματα. Το μεγάλο 
πρόβλημα της έλλειψης πρόσβασης 
οδήγησε στην επιστράτευση σκα-
πτικών μηχανημάτων που διάνοιξαν 
γρήγορα πρόχειρο δρόμο και διευ-
κόλυναν τους πυροσβέστες. Η φω-
τιά τέθηκε υπό έλεγχο αργά τη νύχτα 
και το πρωί δύο ελικόπτερα και δύο 
αεροσκάφη έσβησαν επικίνδυνες 
εστίες για τον κίνδυνο αναζωπύ-
ρωσης. Είχε κάψει έκταση περίπου 
150-200στρ με θάμνους, χαμηλή 
βλάστηση και πολύ λίγες ελιές. Στις 
προσπάθειες πυρόσβεσης συμμε-
τείχαν και πολλοί εθελοντές. Εκεί-
νο που πρέπει να τονισθεί είναι 
ότι είχαμε έναν εμπρησμό 100%, 
αφού η φωτιά ξεκίνησε από σημείο 
κοντά στη θάλασσα με σφοδρούς 
Βόρειους ανέμους και σε ώρα που 
ήταν αδύνατη η ενίσχυση με εναέρια 
μέσα καθώς πλησίαζε η νύχτα. Είναι, 
λοιπόν, ανάγκη να αναλάβει και εδώ 
η Ειδική Ομάδα της Πυροσβεστικής, 
η οποία έχει καταφέρει να συλλάβει 
πολλούς εμπρηστές τον τελευταίο 
καιρό. Φυσικά όλοι σε λίγο καιρό επι-
στρέφουν στο «έργο τους» αφού το 
αδίκημα έγινε πλημμέλημα για να συ-
νεχίσουν τη δουλειά τους. Μέχρι να 
κάψουν όσα έχουν απομείνει, αφού 
αυτά τα ανθρωποειδή δεν τιμω-
ρούνται ουσιαστικά, ακόμη και στις 
σπάνιες φορές που εντοπίζονται.

Ύποπτη πυρκαγιά

! ΟΠΩΣ θα θυμόσαστε 
από πέρσι, δεν ανακοινώνονται 
πλέον, λόγω του νόμου περί 
προσωπικών δεδομένων, τα 
ονόματα επιτυχόντων σε ΑΕΙ και 
για το λόγο αυτόν δεν έχομε κα-
ταστάσεις επιτυχόντων από το 
Λύκειο Κυθήρων πλην μίας με 
18 κωδικούς αριθμούς, η οποία, 
δεν έχει νόημα να δημοσιευθεί. 
Η εφημερίδα, επομένως, θα δη-
μοσιεύσει ΜΟΝΟΝ τα ονόματα 
όσων εκ των επιτυχόντων απο-
σταλούν από τους ιδίους ή τους 
οικείους τους.

! ΠΟΛΛΑ συγχαρητήρια 
αξίζει η απόφαση της επιτροπής 
της Ενορίας της Αγίας Ελέσας 
να οργανώσει μνημόσυνο για τη 
μεγάλη ευεργέτιδα των νέων στα 
Κύθηρα Μαρίκα Στάη, την οποία 
έχουν ξεχάσει ακόμη και οι ευερ-
γετηθέντες από τις υποτροφίες 
που δίδονται από το κληροδότη-
μά της. Ευτυχώς το μνημόσυνο 
συγκέντρωσε πλήθος κόσμου, 
κυρίως γονείς από όσους έλα-
βαν το κληροδότημα. Μπράβο 
και πάλι.

! ΑΠΟ ΤΟΥΣ πλέον 
ακέραιους χαρακτήρες με με-
γάλα αποθέματα ψυχικής δύνα-
μης ήταν ο Σπύρος Βαρυπάτης, 
Πρόεδρος του Οικοδομικού Συ-
νεταιρισμού Κυθηρίων Αλίμου, 
που έφυγε από τη ζωή τον Αύγου-
στο στα αγαπημένα του Κύθηρα. 
Άνθρωπος της προσφοράς και 
των χαμηλών τόνων, άφησε έργο 
σε όσα ασχολήθηκε και ίσως και 
για το λόγο αυτόν δεν ήταν γνω-
στός σε όλο το νησί. Αιωνία του 
η μνήμη.

! ΜΕΧΡΙ τις 4 Οκτωβρίου 
δόθηκε παράταση για το Κτημα-
τολόγιο στα Κύθηρα και όλα δεί-
χνουν ότι θα έχουμε και νέα και 
πιθανότατα όχι μόνο μία!


